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Gorenjsko delavsko slavje 
Prvomajski tabor« v Bohinjski Bistrici » 

Delovni ljudje Gorenjske bomo letos slavili praznik dela 1. maj v Bohinjski 
Bistrici na skupnem srečanju PRVOMAJSKI TABOR. Ta največja slavnostna 
manifestacija v zadnjih letih na Gorenjskem, ki jo pripravljajo sindikalne orga-
nizacije vseh gorenjskih občin, bo združena z osrednjo slovensko proslavo 40-let-
nice konstituantne seje C K KPJ in 60-letnice ustanovnega kongresa KPJ, ko bo 
v Boh. Bistrici tudi svečana seja C K ZKJ pod vodstvom tov. TITA. 

Ob tej priložnosti bodo odprli MUZEJ TOMAŽA GODCA, v hiši, kjer je bila 
1939. leta konstituantna seja CK KPJ in izročili namenu veličasten DOM JOŽA 
AŽMANA. 

Pripravljalni odbor Medobčinskega sveta Zveze sindikatov za Gorenjsko za 
organizacijo PRVOMAJSKEGA TABORA v Bohinju bo s svojimi odbori za po-
samezne naloge v zvezi s pripravami in izvedbo te osrednje 1. majske prireditve 
poskrbel, da se bodo udeleženci in gostje počutili čim bolj prijetno. Izdelali so že 
načrt, kako se bo odvijal promet, kakšna bo preskrba, kako bo potekal kulturni 
program in ostale spremljajoče dejavnosti. 

O vsem tem so seznanjene sindikalne in druge družbenopolitične organiza-
cije v gorenjskih občinah. 

Glede na to, da pričakujemo na PRVOMAJSKEM TABORU okrog 15 tisoč 
udeležencev, bodo na praznični dan sindikalne organizacije organizirale prevoze 
v Boh. Bistrico s posebnimi avtobusi, s čemer naj bi se razbremenil cestni promet 
z osebnimi vozili. 

Jubilejne slovesnosti se bodo pričele že ob 9. uri dopoldne s svečano otvorit-
vijo muzeja Tomaža Godca, sledila pa bo svečana seja CK ZKJ in otvoritev 
Doma Joža Ažmana, katerih se bodo udeležili najvišji jugoslovanski družbeno-
politični voditelji. Udeleženci PRVOMAJSKEGA TABORA bodo lahko posred-
no spremljali potek teh slovesnosti na prireditvenem prostoru pri gostišču DANI-
CA ob Savi Bohinjki, kjer bodo razmeščeni televizijski sprejemniki. 

Organizatorji so poskrbeli tudi za zadostno število stojnic, za okrepčilo, pro-
dajo značk in razglednic. Pravijo, da bodo cene zmerne. 

Pozivamo vse člane našega delovnega kolektiva, da se v čim večjem številu 
udeleže tega velikega srečanja, ki bo potekalo v znamenju najpomembnejših ju-
bilejev ZKJ, naše revolucije in narodno osvobodilne borbe. 

PRVOMAJSKI TABOR bo potrditev naše vzajemnosti, tovarištva ter rado-
sti ob mednarodnem prazniku dela. 

Praznične prireditve in srečanje PRVOMAJSKI TABOR bodo ob vsakem 
vremenu. 

Avtobusi nas bodo odpeljali na slavje v torek, 1. MAJA, ob 6. uri izpred za-
družnega doma. Na prireditev se lahko odpeljete tudi z družinami. 

U r e d n i š t v o 

Ob Dnevu OF slovenskega naroda 
in Prazniku dela 

iskrene čestitkel 

0 razmerah 
pri uvozu 

Iz le ta v l e to se to laž i -
mo, da b o g l ede u v o z a 
n a s l e d n j e l e to bol je in 
m a n j p r o b l e m o v , v e n d a r 
na ž a l o s t ni t ako . 

P r a v n a s p r o t n o ; teža-
v e s o v e d n o večje . Naj-
prej za to , k e r je v e d n o 
bolj p o m e m b n a v e z a v a 
k o n v e r t i b i l n i i z v o z - u v o z 
in drug ič zarad i t e ž a v pri 
p r e s k r b o v a n j u u v o z n i h 
d o v o l j e n j in d o d e l j e v a n j u 
r e ž i m o v . 

M a r s i k d o b o ob t e m 
pomis l i l , sa j v e n d a r m n o -
g o i z v a ž a m o . T o je res , a 
pri v e z a v i i z v o z - u v o z s e 
u p o š t e v a le i zvoz na k o n -
v e r t i b i l n o področ je (za-
h o d n o trž išče) , t e g a je pa 
le p o l o v i c a . N a ž a l o s t po-
t r e b u j e m o za p r o i z v o d -
njo s m u č a r s k e o b u t v e in 
p o d p l a t o v v e č i n o m a t e -
r i a l o v iz u v o z a . U g o t o v i l i 
s m o , da p o t r e b u j e m o za 
TOZD p l a s t i k a s k o r a j 
70 % razpo lož l j i v ih de-
v i z n i h s r e d s t e v in d a za 
TOZD O b u t e v o s t a n e le š e 
30 %. K a r najh i tre je in p o 
t e m e l j i t e m p r e u d a r k u s e 
b o treba odloč i t i ali s e 
n a m bol j s p l a č a s e s t a v i -
ne za v l i v a n j e P U pod-
p l a t o v k u p o v a t i d o m a za 
d i n a r s k a s r e d s t v a ( seve -
da p o višj i cen i ) in na ta 
n a č i n bi z a g o t o v i l i po-
t rebne d e v i z e za o s t a l e 
p o t r e b n e r e p r o d u k c i j s k e 
m a t e r i a l e . Č e p r a v d o b r o 
p r e t e h t a m o v s a k uvoz , 
b o m o p o t r e b o v a l i tudi 
v e d n o v e č d e v i z n i h sred-
s t e v za o d s t o p d o m a č i m 
d o b a v i t e l j e m , od k a t e r i h 
k u p u j e m o r a z n e m a t e -
(Nadaljevanje na 2. strani) 



dogovarjamo se - dogovorili smo se 

Sindikalna organizacija 
v TOZD Prodaja še bolj podjetno 

Delegati delavcev iz TOZD 
Prodaja so se zbrali 30. marca 
na sindikalni konferenci svoje 
sindikalne organizacije. Kon-
ferenca je bila hkrati tudi ve-
rifikacija že v naprej izvolje-
nega novega vodstva (izvršne-
ga odbora), v katerega so bili 
izvoljeni naslednji: Ivan Li-
kar, predsednik, Stane Tušar, 
Žarko Colid, Stanko Kneževič, 
Peter Grubišid, Uzeir Gotovu-
ša in Janez Strel. 

Dosedanji predsednik os-
novne organizacije Jakob Če-
lik je uvodoma podal poročilo, 
iz katerega je razvidna upravi-
čenost delovanja osnovne or-
ganizacije sindikata v TOZD 
Prodaja, zlasti zato, da bi prej 
dosegli čimbolj smotrno delo 
temeljne organizacije znotraj 
delovne organizacije, resnično 
samoupravni položaj delavca 
in njegovo socialno varnost. 
Da bi to dosegli, je osnovna 
organizacija že v preteklosti 
imela razmeroma širok pro-
gram, zlasti v pogledu sodelo-
vanja z ostalimi delavci Alpi-
ne. V TOZD Prodaja je največ 
problemov zaradi izredne raz-
pršenosti delavcev, ki se zaradi 
tega težje organizirajo. Vsi 
skupaj pogrešajo več informa-
cij o delu delovne organizacije, 
več informacij v materinem je-
ziku, zlasti pa bolj razčiščene 
odnose v pogledu oblikovanja 
skupnega prihodka in delitve. 

Načrti dela 0 0 so še širši. 
Lotili se bodo reševanja soci-

O R A Z M E R A H 
PRI U V O Z U 

(Nadaljevanje s 1. strani) 
riale . S e d a j je v ve l jav i 
p r e d p i s in tudi že n a v a -
da, da d o m a č a f i rma , ki 
d o b a v l j a mater ia l e , k o t 
s o usnje , p o d p l a t e in 
drugo , z a h t e v a o d s t o p 
d e v i z n i h s r e d s t e v in če s i 
b o m o hote l i z a g o t o v i t i te 
mater ia l e , b o m o m o r a l i s 
s a m o u p r a v n i m i s p o r a z u -
mi o d s t o p i t i d e v i z n a 
s r e d s t v a . T o i zg l eda ze lo 
e n o s t a v n o , a v r e s n i c i ni 
tako . 

Vse , ki s o p o o b l a š č e n i , 
da daje jo n a k u p n i pred-
l o g iz u v o z a tudi ob tej 
pr i l ik i š e e n k r a t pros i -
mo , da n a r o č a j o iz u v o z a 
le t i s t e m a t e r i a l e , ki j ih 
na d o m a č e m trž i šču ni , 
d a n a m ne b o v k r a t k e m 
z m a n j k a l o d e v i z n i h sred-
s t e v za n u j n o p o t r e b n e 
n a b a v e . 

A n i c a C O K A N 

alnih vprašanj, organizacije 
športnih srečanj in obdarovanj 
ob posebnih prilikah, reševa-
nje stanovanjskih problemov, 
sodelovanja v organih samo-
upravljanja, s posebnim po-
udarkom na delu družbeno po-
litičnih organizacij, krepitve 
medsebojnih odnosov, raz-
pravljali bodo o pogojih dela v 
prodajalnah, se vključevali v 
probleme dohodkovnih odno-
sov in osebnih dohodkov, si 
prizadevali za večjo poveza-
nost med delavci različnih te-
meljnih organizacij in se zav-
zemali za izboljšanje pogojev 
pri koriščenju letnih dopustov 
delavcev. Tudi na strokovno 
in družbeno ekonomsko izo-
braževanje ne bodo pozabili. 

Isti dan je bila hkrati tudi 
konferenca vseh delegatov 
(vodstev) osnovnih organizacij 
sindikata. V glavnem so se 
omejili na poročilo o delu sin-
dikalne organizacije v Alpini v 
letu 1978 in prvem tromesečju 
1979 ter sprejeli načrt dela za 
leto 1979. 

Posebno pozornost so posve-
tili organizaciji samoupravnih 
delovnih skupin, ki na j res po-
stanejo temelj samoupravnega 
dogovarjanja in vpliva delav-
cev na odločitve, usposablja-
nje delegatov v delavskih sve-
tih in družbeno političnih or-
ganizacijah. Sklenili so tudi, 
da bi se bolj poglobili v razpra-
ve o oblikovanju srednjeroč-
nih planov temeljnih organi-
zacij, ki na j bi upoštevale us-
meritve, ki bodo zagotavljale 
ekonomsko rast temeljnih or-
ganizacij in delovne organiza-
cije ter osebno blaginjo delav-
cev. Tudi na področju spora-
zumevanja o delitvi sredstev 
za osebne dohodke bo treba še 
marsikaj napraviti. 

Predlagamo vsem članom 
sindikata, da kritično ocenijo 
načrt dela in sporočijo svoje 
pripombe. 

N. P. 

Dopisujte 
v glasilo 

Brez kopita ni čevlja -
brez zavesti ni uspehov 

Mini lo b o d v a i n t r i -
d e s e t let, k o s o ž i r o v -
sk i čev l jarj i z a v e s t n o 
dv ign i l i r o k o in s e od-
loči l i , da b o d o združe-
va l i s v o j e de lo v ALPI-
NI. T o ni bi la l a h k a 
o d l o č i t e v , z las t i še , 
k e r s o s e z a v e d a l i tež-
k ih n a l o g , ki s o j ih ča-
ka le . V e n d a r v v e č i n i 
je t edaj ve ja l d u h ve-
se l ja in s p o š t o v a n j a 
d o d e l a in č e v l j a r s k e 
industr i je . K o l i k o 
u d a r n i š k i h ur je b i lo 
o p r a v l j e n i h , p o t r e b n o 
je b i lo d o s l e d n o i zva -
janje p l a n s k e d isc ip l i -
ne, ki j e bi la t a k r a t 
g l e d e k o l i č i n e izdela-
nih p a r o v s t r o g a ob-
veza , posoj i la , s l a b 
o s e b n i in d r u ž b e n i 
s t a n d a r d , ve l ik i te les -
ni napor i , itd. T o d a 
v s e s o spre jemal i z ve -
l ik im r a z u m e v a n j e m , 
k e r je v v s e h t le la mi-
sel , k a k o zgrad i t i 
s k u p n e p r o i z v o d n e 
p r o s t o r e — t o v a r n o . 
T o s e j im je tudi p o s r e -
či lo . 

V s a ta z a v z e t o s t in 
de lo pa s t a ime la ed in i 
cilj, k a k o u s t v a r i t i se-
bi bo l j š e ž iv l jenje , bo-
d o č i m č e v l j a r j e m — 
d e l a v c e m večj i k o s 
k r u h a , kraju pa o m o -
goč i t i m o č a n ž ivl jenj-
sk i u tr ip in n a p r e d e k . 
V s e to s e je uresn ič i l o . 

V p r a š a n j e pa je, č e 
d a n e s to d o v o l j cen i -
m o in s p o š t u j e m o ? Še 
v e d n o daje A L P I N A s 
s v o j o v e l i k o s t j o de lo 
in z a s l u ž e k v e l i k a n s k i 
v e č i n i k r a j a n o v . Pri-
s p e v a v e l i k a s r e d s t v a 
za r a z v o j in k o m u n a l -
n o u r e d i t e v 

Tudi s a m a A L P I N A 
r a s t e iz le ta v leto. 
N o v e p r o i z v o d n e hale , 
n o v i p r o g r a m i , več j i 
i zvoz in u s m e r i t e v iz-
v o z a g l e d e na pro-
g r a m in področja , os -
v o j i t e v d o m a č e g a in 
a m e r i š k e g a t r ž i š č a 
pod firmo A L P I N A , 
v e l i k a i n v e s t i c i j s k a 
v l a g a n j a , z las t i š e v 
letu 1979. 

P o l e g t e g a pa ne 
s m e m o pozab i t i na u-
s t r e z n e d e l o v n e p o g o -
je, k a t e r e n a m l a h k o 
z a v i d a m a r s i k a t e r a 
d r u g a bolj p r i z n a n a in 
c e n j e n a p a n o g a . K o n -
č n o pa tudi g l e d e n a 
u s t v a r j e n o a k u m u l a -
ci jo — p r i m e r n e o s e b -
ne d o h o d k e . 

O b č u t e k i m a m , da 
na v s e to mi d a n e s po-
zab l jamo . R e s je, d a že 
d r u ž b e n o n i s m o t a k o 
p r i z n a n a s t r o k a . Tudi 
r a z v o j in n a p r e d e k 
n a m ni t a k o n a k l o n j e n 
k o t m a r s i k a t e r i drug i 
s t rok i , ki s h i t r imi ko-
raki s t o p a v a v t o m a t i -
zaci jo . P r e m a l o cen i -
m o s a d o v e n a š e g a 
l a s t n e g a dela , p r e v e č 
k r i t i č n o g l e d a m o n a 
č e v l j a r s k i pokl i c , 
s t r o k o in s p l o h n a 
A L P I N O . Izg l eda t a k o 
kot , da bi sebi radi 
i zkopa l i grob. Mars i -
kaj s m o v p r e t e k l i h 
le t ih v e j e t n o že z a n e -
mari l i . P r e m a l o pozor -
n o s t i s m o p o s v e č a l i 
i zobrazbi d e l a v c e v za 
o s n o v n i pokl ic . V kra-
ju s m o imel i i zobraže -
v a l n i center , pa s m o s e 
d o s t i k r a t o b n a š a l i 
kot , da n a m ni potre -
ben . D a n e s že l a h k o 
u g o t a v l j a m o p o s l e d i c e 
n a š e n e p o z o r n o s t i d o 
šo le . 

V t e m t r e n u t k u bi le 
mora l i bo l j t r e z n o pre-
mis l i t i . P r a v bi bi lo, da 
bi s k u š a l i v n o v č i t i 
s v o j e d o l g o l e t n e iz-
kušnje , p r i d o b l j e n o 
z n a n j e d e l a v c e v Alp i -
ne, ki s m o ga m o r a l i v 
p r e t e k l o s t i d r a g o pla-
čat i . 

Mis l im, da je š e č a s , 
da s e e n o t n o in z a v e s t -
n o l o t i m o z a č r t a n i h 
c i l jev in z več j im e la-
n o m p r i s t o p i m o k pri-
prav i r a z v o j n i h pro-
g r a m o v in u s m e r i t v e 
A L P I N E . Le t a k o bo-
m o uprav ič i l i in n a d a -
l jeval i u s p e š n o z a s t a v -
l jeno de lo n a š i h pred-
h o d n i k o v . 

V l a d i m i r P I V K 



dogovarjamo se - dogovorili smo se 

Med drugim je delavski svet 
sprejel naslednje sklepe: 

— razpiše se javna obrav-
nava osnutka sprememb sred-
njeročnega plana temeljnih 
organizacij za leto 1979-80, 
osnutka smernic in ukrepov za 
tekoče plansko leto in osnutka 
Pravilnika o osnovah in meri-
'•h za razporejanje dohodka in 
i s tega dohodka za čas od 
J3. 4. do 28. 4. 1979. 

— sprejme se sklep o pri-
pravi srednjeročnega plana za 
leto 1981 -1985 

— sprejme se Samoupravni 
sporazum o financiranju re-
konstrukcije in asfaltiranja 
cest na območju KS Ledine Iz naše prikrojevalnice 

pomoči in sicer 96. člen, ki naj 
se glasi: 

Za solidarnostno pomoč se 
šteje: 

a) Pomoč družini našega de-
lavca, ki je umrl, se daje v obli-
ki pogrebnih stroškov in še po-
moč v višini, kot bi pripadala 
delavcu, če bi odšel v pokoj 

b) pomoč delavcu v prime-
rih daljše bolezni ali smrti 
zakonca in to največ v višini 
poprečnega OD na zaposlene-
ga v SRS v gospodarstvu v 
preteklem letu; v primerih, da 
so še nepreskrbljeni otroci za 
vsakega nepreskrbljenega 
otroka 50 % poprečnega OD na 
zaposlenega v SRS v gospo-
darstvu v preteklem letu, 

c) enkratna pomoč ob ele-
mentarnih nesrečah ali poža-
rih, ki so prizadeli delavca in 
njegovo družino 

d) enkratne letne obdaritve 
upokojencev 

e) enkratna pomoč oh na-
stanku invalidnosti 

f) druge solidarnostne po-
moči 

Predlog za dodelitev solidar-
nostne pomoči — razen pod tč. 
a) in b) daje osnovna organiza-
cija sindikata. 

11. Predlaga se, da se k 
98. členu doda naslednje bese-
dilo: 

Določilo iz 1. in 2. odstavka 
tega člena velja za vse primere 
upokojitev. 

Določilo iz 2. odstavka tega 
člena velja tudi za tiste delav-
ce, ki so invalidsko upokojeni, 
čeprav še nimajo 20 let delov-
ne dobe. 

Delavski svet je po obravna-
vi predloga sprememb pravil-
nika o osnovah in merilih za 

(Nadaljevanje na 4. strani) 

— pristopi se k družbenemu 
dogovoru o komunalnih dejav-
nostih posebnega družbenega 
pomena in o načinu soodloča-
nja delovnih ljudi in občanov 
o komunalnih zadevah na 
območju občine Škofja Loka 

— pristopi se k samouprav-
nemu sporazumu o merilih in 
postopku za uresničevanje 
kreditnih odnosov s tujino. 

Predlog sprememb pravilni-
ka o osnovah in merilih za de-
litev sredstev za OD, skupno 
porabo, o nadomestilih in pre-
jemkih 

V javni obravnavi so delavci 
splošno —organizacijskega sek-
torja pripravili predlog nasled-
njih sprememb Pravilnikov o 
osnovah in merilih za delitev 
sredstev za OD, skupno pora-
bo in o prejemkih: 

1. Pri 21. členu Pravilnika 
TOZD Obutev Ziri se predla-
ga, da se črta drugi in tretji 
odstavek, 

2. Predlaga se, da se črta 
zadnji odstavek 38. člena pra-
vilnika TOZD Obutev Ziri. 

3. Predlaga se sprememba 
59. člena Pravilnika TOZD 
Obutev Ziri, tako, da se glasi: 

»Delavec, ki se udeleži krvo-
dajalske akcije na delovni dan, 
ima pravico do nadomestila 
OD za 8 rednih delovnih ur. 
Nadomestilo za posameznega 
delavca se izračuna po pov-
prečju njegovega OD v zad-
njem tromesečju. 

4. Pri 84. členu Pravilnika 
TOZD Obutev Ziri, se predla-
ga, da se črta vse razen prvega 
in zadnjega odstavka. Poleg 

tega naj se v prvem odstavku 
črta besedilo »neupravičeno 
zamuja delo«, v zadnjem pa 
besedilo »o zamudah«. 

5. Predlaga se sprememba 
100. člena pravilnika TOZD 
Obutev Ziri, tako da se glasi: 
»Spremembe in dopolnitve 
pravilnika se izvajajo na na-
čin, ki je predpisan za njegov 
sprejem. 

6. Predlaga se, da se name-
sto izraza »vodilni in vodstve-
ni delavci« vnese izraz »delav-
ci s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi«, namesto iz-
raza »komisija za organizacijo, 
sistemizacijo in vrednotenje 
delovnih opravil« se vnese 
»komisija za delitev sredstev 
za OD«. 

7. Predlaga se, da se spreme-
ni besedilo prvega odstavka 
33. člena, tako da se glasi: 

»Ker se nepravilno naseka-
nim izdelkom, oziroma izdel-
kom z napakami ne moremo 
popolnoma izogniti, se prizna-
vajo naslednje tolerance: 

V zadnjem odstavku istega 
člena naj se beseda »Škart« 
nadomesti z besedo »izmet«. 

8. Predlaga se nov člen 47. a, 
ki se glasi: 

Sredstva za nagrade nova-
torjem se zagotavljajo na na-
čin in pod pogoji, ki jih določa 
Samoupravni sporazum o izu-
mih, tehničnih izboljšavah in 
koristnih predlogih«. 

9. Predlaga se dopolnitev 
69. člena: 

Višino prejemkov, ki spada-
jo v materialne stroške in ki je 
določena v odstotkih od po-
prečja ob vsaki spremembi s 
sklepom ugotovi DS TOZD 
oziroma DSSS. 

10. Predlaga se sprememba 
člena, ki govori o solidarnostni 

( TOZD Obutev Žiri 

Delavski svet je med drugim 
razpravljal o: 

— osnutku sprememb sred-
njeročnega plana TOZD za 
leto 1979—80, osnutka smernic 
in ukrepov za tekoče plansko 
leto in osnutka pravilnika o 
osnovah in merilih za razpore-
janje dohodka in čistega do-
hodka 

— sklepu o pripravi sred-
njeročnega plana TOZD za 
leto 1979-80 in 1981-85 

— pristopu k družbenemu 
dogovoru o komunalnih dejav-
nostih posebnega družbenega 
pomena in o načinu soodlo-
čanja delovnih ljudi in obča-
nov o komunalnih zadevah na 
območju občine Škofja Loka 

— podpisu samoupravnega 
sporazuma o kreditnih odno-
sih s tujino 

— predlogu sprememb pra-
vilnika o osnovah in merilih za 
delitev sredstev za OD, skupno 
porabo, o nadomestilih in pre-
jemkih 

— predlogu sprememb sa-
moupravnega sporazuma o 
organizaciji in sistemizaciji 
delovnih opravil 

— imenovanju enot civilne 
zaščite v obratu na Colu 

— podatkih o delu krajevne 
skupnosti Ziri 

— pravilniku o načinu iz-
koriščanja dopusta 

— spremembi investitor-
stva za skladišče lahko vnetlji-
vih snovi 

— razširitvi kotlovnice 
— povečanju stroškov za 

izdelavo lokacijske dokumen-
tacije ter pridobivanje sogalsij 
za gradnjo proizvodne hale 
»ALPINA« na Colu 

— povečanju stroškov za 
izdelavo gradbenih in obrtni-
ških del ter dodatno za insta-
lacijske načrte za gradnjo pro-
izvodne hale na Colu. 

9. redna seja DELAVSKE-
GA SVETA TOZD OBUTEV 
9.4.1979: 



dogovarjamo se - dogovorili smo se 

(Nadaljevanje s 3. strani) 
delitev sredstev za OD, skupno 
porabo in o prejemkih soglas-
no sprejel naslednji 

s k l e p : 
Potrdi se predlog sprememb 

Pravilnika o osnovah in meri-
lih za delitev sredstev za OD, 
skupno porabo in o prejemkih 
v predloženi obliki, razen toč-
ke 3. teh sprememb in sicer, da 
se predlagana sprememba ne 
sprejme in ostane 59. člen ne-
spremenjen, tako da se prvi 
odstavek glasi: Delavec, ki so-
deluje v krvodajalski akciji 
kot krvodajalec iftia pravico 
do nadomestila OD za 8 
rednih delovnih ur. Nadome-
stilo se obračuna po poprečni 
urni postavki v tistem obdobju 
in je za vse delavce, ki se ude-
ležujejo krvodajalske akcije v 
isti višini. 

Predlog sprememb samo-
upravnega sporazuma o orga-
nizaciji in sistemizaciji delov-
nih opravil 

1. Predlaga se, da se spreme-
ni 9. člen Samoupravnega spo-
razuma o organizaciji in siste-
mizaciji delovnih opravil, tako 
da se glasi: 

Nova delovna opravila in 
spremembe le-teh, ki so glede 
na spremembe organizacije de-
la, spremembo tehnološkega 
postopka ali uvedbo novega 
dela nujno potrebna, se siste-
mizirajo po naslednjem po-
stopku: 

a) Predlog za novo delovno 
opravilo doda individualni po-
slovodni organ TOZD, 0 0 sin-
dikata, delavci TOZD ali ko-
misija za delitev sredstev za 
OD TOZD in se obravnava kot 
predlog za spremembo Samo-
upravnega akta. 

b) Komisija za delitev sred-
stev za OD posreduje predloge 
v obravnavo DS, ki pripravi 
osnutek sprememb in dopolni-
tev samoupravnega sporazu-
ma o skupnih osnovah in meri-
lih za delitev sredstev za OD, 
skupno porabo in o prejemkih. 

c) Vse spremembe, oziroma 
dopolnitve samoupravnega 
sporazuma o skupnih osnovah 
in merilih za delitev sredstev 
za OD, skupno porabo in o 
prejemkih veljajo od dneva 
sprejema na referendumu, če 
ni določeno drugače. Pravilo-
ma se referendum razpiše vsa-
kih šest mesecev. 

2. Predlaga se, da se črta 
14. člen. 

3. Predlaga se, da se 18. člen 
popravi in se glasi takole: 

Samoupravni sporazum o 
organizaciji in sistemizaciji 
začne veljati z dnem, ko delav-
ski svet tozda na podlagi 
rezultatov referenduma ugo-
tovi, da se strinja s pravicami 
in obveznostmi iz tega spora-
zuma oziroma s spremembami 
in dopolnitvami, več kot 1/2 

delavcev temeljne organiza-
cije. 4. Predlaga se, da se 
namesto izraza »komisija za 
organizacijo, sistemizacijo in 

4. Predlaga se, da se name-
sto izraza »komisija za orga-
nizacijo, sistemizacijo in vred-
notenje delovnih opravil« vne-
se izraz »komisija za delitev 
sredstev za OD« — v vseh čle-
nih. 

5. Spremeni se opis delovne-
ga opravila »odprava ozkih 
grl v prikrojevalnici — delovne 
izkušnje se povečajo na 1 leto. 

Delavski svet se strinja s 
predlaganimi spremembami 
samoupravnega sporazuma o 
organizaciji in sistemizaciji de-
lovnih opravil in soglasno 
sprejme naslednji 

s k l e p : 
Predloog sprememb samo-

upravnega sporazuma o orga-
nizaciji in sistemizaciji delov-
nih opravil se da na referen-
dum 18. 4. 1979 v predlagani 
obliki. 

Poleg tega je delavski svet 
sprejel še naslednje sklepe: 

V skupščino krajevne skup-
nosti Col se za delegate iz Al-
pine na Colu imenujeta: 

— Marija Podobnik 
— Gabriela Pregelj 

— Investitorstvo skladišča 
lahko vnetljivih snovi se zaradi 
pretežne uporabe tega objekta 
prenaša na TOZD Plastiko; 
TOZD Obutev Ziri pa pri inve-
sticiji sodeluje kot sovlagatelj 
v višini deleža, ki ustreza 
uporabi tega skladišča. 

Točni delež bo sprejet na 
osnovi tehnološkega dela in-
vesticijskega elaborata 

— Razširitev kotlovnice 
Z gradnjo skladišča vnetlji-

vih snovi in skladiščne hale F 
se postavlja vprašanje kapa-
citet obstoječe kotlovnice. 

Znano nam je, da smo pre-
nehali s kurjavo na trda goriva 
v stari stavbi, zaradi tehnično 
zastarelih naprav s katerimi so 
bili stroški vzdrževanja previ-
soki za ekonomično obratova-
nje. 

Tako imamo danes celotno 
ogrevanje vezano na kotlov-
nico s tekočim gorivom, katera 
pa je od dne, ko smo prenehali 
s kurjavo na trda goriva, tako 
obremenjena, da ni možno 
nobenih dodatnih obremeni-
tev. Tako sta oba nova objek-
ta brez ogrevanja. Če že pride 
do okvare na eni od teh peči, 
smo primorani zapreti določe-
ne oddelke. 

Zato je nujno, da razširja-
mo kapacitete, da bomo ogre-
vali halo F in skladišče vnet-
ljivih materialov in da bomo 
imeli še rezervo. 

Delavski svet je soglasno 
potrdil naslednji s k l e p : 

Odobri se znesek 9 starih 
milijonov za izdelavo projekta 
in znesek za izvršitev del po 

nadaljnjo obdelavo 

tem projektu, ki bo znan kas-
neje. 

Imenovanje gradbenega od-
bora: 

Pogosto prihajajo primeri, 
da je v zvezi z gradnjo novih 
objektv potrebno hitro odloča-
ti in ukrepati. 

Po veljavnih predpisih mora 
vse, kar je v zvezi z investicija-
mi odločati za te namene 
določen odbor. 

Glede na to je delavski svet 
soglasno potrdil s k l e p : da 
se imenuje investicijska sku-
pina, oz. gradbeni odbor v na-
slednji sestavi: 

1. Lojze Kopač, sklicatelj in 
koordinator — vodja projekta 

2. Marijan Bogataj, odgovo-
ren za tehnologijo 

3. Janez Bohinc, odgovoren 
za finančno operativo 

4. Bojan Starman 
5. Jaka Bogataj 
6. Jože Stucin 

7. Anton Zibert 
8. Marija Kastelec 
9. Rajko Šubic — odgovoren 

za gradbena dela 
10. Jože Poljanšek — odgo-

voren za gradbena dela 
Vinko Bogataj (po potrebi) 
Marjan Speh (po potrebi) 

11. redna seja komisije za 
delovna razmerja TOZD 
Obutev Žiri dne 2. 4. 1979 

Komisija za delovna raz-
merja je obravnavala prošnje 
za sprejem v delovno razmerje 
in jih rešila pozitivno ali tako 
da kandidate povabijo na raz-
govor. Anton Kastelec in Jure 
Gregurovič se razporedita na 
delovno opravilo samostojno 
odpravljanje električnih na-
pak od 1.3. 1979 dalje. Franc 
Vidmar se razporedi na delov-
no opravilo samostojno vzdr-
ževanje strojev od 1.3. 1979 
dalje. Odpovedi delovnih raz-
merij so bile rešene pozitivno s 
tem da se upošteva odpovedni 
rok posameznega delavca. 
Leopoldu Filipiču se odobri iz-
reden plačan dopust 3. 2. 1979, 
15. in 16.3. 1979 zaradi udelež-
be na delovni akciji v Planici. 
Delovno opravilo upravljanje 
z osnovnimi sredstvi se interno 
objavi kot prosto za nedoločen 
čas. 



TOZD Plastika 
V y 

- dogovorili smo se 

3. redna seja Delavskega 
sveta TOZD Plastika, 10. april 
1979: 

Delavski svet je obravnaval 
v glavnem iste zadeve kot 
Delavski svet TOZD Obutev, 
poleg tega pa še o: 

— nabavi stroja za briz-
ganje 

— članstvo v splošnem 
združenju usnjarsko — prede-
lovalne industrije Slovenije 

— o delu komisije za oce-
njevanje prizadevnosti delav-
cev v oddelku plastike 

— dopolnitvi članov odbora 
za LO ter enote narodne za-
ščite 

Jože Štucin je med drugim 
povedal: 

Da bi odpravili ozko grlo pri 
izdelavi manšet, je potrebno 
instalirati nov stroj za briz-
ganje plastičnih mas, ki bi od-
govarjal našim potrebam. To 
odločitev narekujejo tehtni 
razlogi: 

— odpravili bomo ozko grlo 
ter s tem vskladili strojne 
kapacitete za izdelavo šal 

— povečala se bo zane-
sljivost izdelave manšet v pri-
meru večje okvare edinega 
stroja (GBF) za izdelavo man-
šet 

— horizontalni brizgalni 
stroj BELMATIK - 1250/380 
E je zaradi vsestranosti (uni-
verzalnosti) primeren tudi za 
izdelavo drugih plastičnih iz-
delkov, kar zmanjšuje riziko 
nabave po dolgoročni orienti-
ranosti naše proizvodnje 

— izdelava manšet na ome-
njenem stroju je po tehnični in 
tehnolški plati zagotovljena. 

Predlagam delavskemu sve-
tu, da sprejme sklep za nabavo 
1 stroja za brizganje. Od-
plačilo prve anuitete bo v letu 
1980. Finančna sredstva za 
plačilo 30 % lastne udeležbe 
naj se črpajo iz plana inve-
sticij 1979, nerazporejeni del. 
Potrdi na j se koriščenje ko-
mercialnega kredita za finanč-
na sredstva v višini 70 % vred-
nosti investicije za odplačilo 
v treh letih. 

Delavski svet je poleg osta-
lih, sprejel še naslednje sklepe: 

— odobri se nabava 1 stro-
ja za brizganje 

— potrdi se koriščenje ko-
mercialnega kredita za finanč-
na sredstva v višini 70 % vred-
nosti investicij za odplačilo v 
treh letih. 

Finančna sredstva za plačilo 
30 % lastne udeležbe naj se 
črpajo iz plana investicij 1979, 
nerazporejeni del 

— v komisijo za ocenje-
vanje prizadevnosti delavcev v 
oddelku plastike se imenuje: 
Ivanka Jereb 

— v odbor za LO in druž-
beno samozaščito se imenu-
jejo naslednji člani: 
— Anica Lazar, Ivanka Jereb 

— za enoto narodne zašči-
te: Milan Oblak, Jože Fakin, 
Janko Vidmar, Stana Podob-
nik 

— članstvo v splošnem 
združenju usnjarsko prede-
lovalne industrije Slovenije. 

Jože Štucin je o tem sprego-
voril: 

Ker se važnejše poslovne 
odločitve vsklajujejo ter odo-

dogovarjamo se 

brijo za čevljarsko industrijo 
pri splošnem združenju us-
njarsko predelovalne indu-
strije, kjer s svojim glasom že 
sedaj pomembno vplivajo 
ostali tozdi v DO Alpina Ziri, 
predlagam DS, da sprejme 
sklep za članstvo TOZD Pla-
stika v splošnem združenju 
usnjarsko predelovalne indu-
strije Slovenije. 

Naš vpliv bi bil v združenju 
kemične industrije Slovenije 
premajhen, zato je ta predlog 
postavljen na stvarnejše te-
melje, da bomo z ostalimi 
tozdi Alpine vplivali ter 
enotnejše nastopali v sploš-
nem združenju usnjarsko pre-
delovalne industrije Slovenije. 

9. redna seja DS TOZD Pro-
daja Ziri - 11.4.1979: 

Dnevni red je bil podoben 
kot na ostalih delavskih sve-
tih, dodatno pa so razpravljali 
še o: 

— realizaciji plana investi-
cij za leto 1979 v MPM 

— potrditvi pripravljalnih 
del za investicije nove pro-
dajalne Alpina (namesto dveh 
obstoječih) na Ploščadi Borisa 
Kraigherja v Ljubljani. 

Sklepi so bili v drugih toč-
kah enaki, kot drugje, v do-

Letni prispevek znaša 0,15 % 
za leto 1979 od ustvarjenega 
dohodka. 

9. redna seja komisije za 
delovna razmerja TOZD 
Plastika Ziri, ki je bila dne 
15. 3.1979 

Prošnje za sprejem v delov-
no razmerje so bile rešene v 
skladu s potrebami v TOZD 
Plastika. Igor Štucin se iz 
TOZD Obutev Ziri premesti v 
TOZD Plastika s 26. 2. 1979 za 
opravljanje normiranih del v 4 
izmenah. Izjave za prenehanje 
delovnega razmerja so bile 
rešene pozitivno na podlagi 
sporazumnih odpovedi. 

datnih točkah pa je DS sklenil 
naslednje: 

— investicije v MPM naj 
tečejo v skladu s potrebami 
razvoja v MPM 

— o polletju naj se napravi 
rebalans plana investicij. 

V zvezi z novo prodajalno v 
Ljubljani pa naslednje: 

— potrdijo se izvršena pri-
pravljalna dela za investicijo 
za novo prodajalno Alpina na 
Ploščadi Borisa Kraigherja v 
Ljubljani. Izdela naj se inve-
sticijski program za novo pro-
dajalno in odobre potrebna 
finančna sredstva. 

12. redna seja komisije za 
delovna razmerja TOZD 
Prodaja Ziri dne 28. 2. 1979 

Na predloge kolektivov pro-
dajaln so bile prošnje za spre-
jem v redno delovno razmerje 
rešene pozitivno. Komisija za 
delovna razmerja je predla-
gala dejanske razporeditve 
prodajalcev v prodajalni in 
glede na tabelo razporeditve 
prodajalcev v 8. členu Pravil-
nika o osnovah in merilih de-
litev sredstev za OD podala 
pismene zahteve prodajaln za 
prerazporeditve. Rado Kavčič 
se razporedi na delovno opra-
vilo organizacija prodaje od 
1.2. 1979 dalje za čas 1 leta. 
Anica Luznar se razporedi na 
delovno opravilo pomoč pri 
odpremi od 15. 2. 1979 dalje za 
nedoločen čas. Jože Poljanšek 
se razporedi na delovno opra-
vilo opravljanje nalog na po-
dročju investicij za malopro-
dajno mrežo za nedoločen čas. 

(Nadaljevanje na 6. strani) 

TOZD Obutev Gorenja vas 
Delavsi svet TOZD Obutev 

Gorenja vas: 
Tudi na DS TOZD Gorenja 

vas ni bilo v razpravi kaj po-

sebnih vprašanj, zato so tudi 
sklepi podobni kot na drugih 
delavskih svetih. 

TOZD Prodaja 



dogovarjamo se - dogovorili smo se 

(Nadaljevanje s 5. strani) 
13. redna seja komisije za 

delovna razmerja TOZD 
Prodaja Žiri dne 27. 3. 1979 

Poslovodja prodajalne Za-
dar mora dati ponoven razpis 
za prodajalca, kakor je bilo na 
11. redni seji komisije za de-
lovna razmerja za TOZD Pro-
daja Ziri tudi sklenjeno in ne 
razpis za blagajnika, ker ga 
prodajalna ne rabi. Prodajalni 
Zagreb I se odobri zaposlitev 1 
prodajalca in 1 blagajnika za 
nedoločen čas. Prodajalni 
Karlovac se odobri zaposlitev 
prodajalca za določen čas. 
Vladka Poznanov se sprejme v 
redno delovno razmerje v pro-
dajalni Travnik za nedoločen 

čas. Ostale prošnje za sprejem 
v delovno razmerje so bile 
rešene negativno. Po podanih 
predlogih prodajaln komisija 
za delovna razmerja sprejme 
sklep o prerazporeditvah pro-
dajalcev, ki so v skladu s Pra-
vilnikom o osnovah in merilih 
za delitev sredstev za OD, 
skupno porabo in o prejemkih. 
Delavci razporejeni na delov-
no opravilo 3407 pakiranje in 
nakladanje pošiljk se razpore-
dijo na delovno opravilo 3409 
prevzem materiala v skladišču 
gotove obutve od 1.3. 1979 
dalje za nedoločen čas. Janez 
Strel se razporedi na delovno 
opravilo 3406 urejevanje skla-
dišča od 1. 3. 1979 dalje za ne-
določen čas. 

Delovna skupnost skupnih služb 
Delavski svet DSSS - 10. 

redna seja, 10. 4. 1979 
Delavski svet je obravnaval 

v glavnem iste zadeve kot 
ostali delavski sveti in sprejel 
podobne sklepe. 

— imenuje se razpisna ko-
misija 

— razpiše se prosto delovno 
opravilo »Vodenje splošno 
organizacijskega sektorja« za 
dobo 1 leta. 

Sklepi 11. redne seje ko-
misije za delovna razmerja 
Delovne skupnosti, skupnih 
služb, dne 22. 3.1979 

Silva Mrovlje se razporedi 
na delovno opravilo vodenje 
obračuna OD od 1. 3. 19TO za 
določen čas (6 mesecev). Tone 
Eniko se razporedi na delovno 
opravilo vodenje planiranja in 
analiz od 1. 3. 1979 dalje za ne-
določen čas. Po končani pri-
pravniški dobi se Brigita 
Grošelj razporedi na delovno 
opravilo fotografiranje in raz-
vijanje — razporeditev velja 
od dneva razglasitve rezulta-
tov referenduma. Rajko Šubic 
se razporedi na delovno opra-
vilo opravljanje nalog glede 
investicij v delovni organizaci-

ji — razporeditev velja od dne-
va razglasitve rezultatov refe-
renduma. Objavi se prosto de-
lovno opravilo 2122, pomoč pri 
kuhanju obrokov za dve delav-
ki. 

1. izredna seja komisije 
za delovna razmerja Delov-
ne skupnosti skupnih služb, 
z dne 2. 4 .1979 

Glede na to, da se je v raz-
voju težke obutve npr. šivanje 
zgornjih delov pokazalo, da bo 
nekaj mesecev manj dela, se 
prijave kandidatk na objavlje-
no delovno opravilo šivanje 
vzorcev odložijo in upoštevajo 
pri celovitem reševanju raz-
poreditev v tehničnem sektor-
ju. Sonja Abram je razpore-
jena na delovno opravilo ko-
respondenca domače nabave 
od 1.4. 1979 za določen čas 6 
mesecev. Delovno opravilo or-
ganizacija arhive in knjižnice 
se interno objavi kot prosto za 
določen čas — za nadomešča-
nje med porodniškim dopu-
stom. Srečko Erznožnik se 
razporedi na delovno opravilo 
organizacija nagrajevanja za 
dobo 1 leta — razporeditev 
velja od dneva razglasitve re-
zultatov referenduma. 

Delavski svet delovne organizacije 
Delavski svet delovne or-

ganizacije Alpine, tovarne 
obutve Žiri je na svoji 9. redni 
seji, dne 11.4. 1979 sprejel na-
slednje pomembnejše sklepe: 

— razpiše se javna obrav-
nava osnutka sprememb sred-

njeročnega DO za leto 1979 
do 1980 in osnutka smernic in 
ukrepov za tekoče plansko ob-
dobje 

— sprejme se sklep o pri-
pravi srednjeročnega plana za 
leto 1979-1980 in leto 1981 do 
1985 

— predlog sprememb samo-
upravnega sporazuma o skup-
nih osnovah in merilih za de-
litev sredstev za OD, .$kupno 
porabo, o nadomestilih in pre-
jemkih se da v sprejem na 
referendum 18. 4. 1979. Preveri 
naj se, če je potrebno tudi pri-
pombe, ki so bile dane v času 
javne obravnave in obravna-
vane na komisijah za delitev 
sredstev za OD tozdov in 
skupni komisiji, dati v javno 
obravnavo 

— sprejme se Samoupravni 
sporazum o kreditnih odnosih 
s tujino 

— pristopi se k družbenem 
dogovoru o komunalnih de-
javnostih posebnega družbe-
nega pomena in načinu so-
odločanja delovnih ljudi in 
občanov v komunalnih zade-
vah na območju občine Škofja 
Loka. 

— razpiše se javna obrav-
nava Pravilnika o osebnih za-
ščitnih sredstvih ter delovnih 
oblačilih in obutvi od 16. 4. do 
1. 5. 1979 

— spremeni se 97. člen Pra-
vilnika o osnovah in merilih za 
delitev sredstev za OD, skupno 
porabo in o prejemkih — ju-
bilejne nagrade; upošteva se 
vsa delovna doba delavca. 
Upravičenost se ugotavlja 
po stanju 31. 12.-tekočega leta 
in ne po stanju 30. 4. 

Jubilejna nagrada se izplača 
v gotovini pred praznikom 
dela — 1. majem. 

— sklep o spremembi pra-
vilnika o osnovah in merilih 
za delitev sredstev za OD — 
krvodajalska akcija — se za-
drži in obravnava na naslednji 
seji DS TOZD in DO. 

4. redna seja Disciplinske 
komisije dne, 9. 4. in 10. 4. 
1979 

Disciplinska komisija je ob-
ravnavala 23 primerov do-
mnevnih kršitev delovnih ob-
veznosti in izrekla 1 ukrep pre-
nehanja delovnega razmerja, 8 
javnih opominov, 4 opomine, v 
9 primerih je sprejela sklep o 
ustavitvi postopka, v 1 prime-
ru pa je sprejela sklep, da se 
obravnava preloži na nasled-
njo sejo. 

Ukrep prenehanja delovne-
ga razmerja je bil izrečen Ani-
ci Matjašič, ker je komisija 
ugotovila, da je delavka več 
kot pet zaporednih delovnih 
dni izostala z dela. Delavke že 
od 5. 3. 1979 dalje ni bilo na 
delo. 

Javni opomini so bili izreče-
ni: 

Vinku Šubicu, ker se je dne, 
16. 1. 1979 opil na delovnem 
mestu, Milanu Trčku - 1679, 
ker je dne 17. 1. 1979 prišel opit 
na delo, Bogdanu Albrehtu, in 
Pavlu Jenku, ker sta dne 30. 1. 
1979 sodelovala pri povzročitvi 
eksplozije (oba bosta morala 
solidarno povrniti tudi nastalo 
materialno škodo, v višini 
2.000,00 din), Metodu Nedi-
ževcu, ker je dne, 23. 1. 1979 
samovoljno zapustil delovno 
mesto, Simonu Zaklju in Ro-
manu Krvini, ker sta dne 
13. januar ja 1979 neupraviče-
no izostala z dela ter vinjeno-
sti na delu, Radu Tavčarju, 
ker je dne 24. 1. 1979 neupra-
vičeno izostal z dela. 

Opomini so bili izrečeni za-
radi sodelovanja pri povzro-

čitvi eksplozije in neupraviče-
nega izostanka z dela. 

Sklep o ustavitvi postopka 
je komisija v 6 primerih spre-
jela zato, ker je ugotovila, da 
delavci niso krivi očitane dom-
nevne kršitve delovne obvez-
nosti, v 2 primerih, ker je me-
nila, da je že sam dosedanji 
postopek dovolj vzgojno vpli-
val na delavca, da takih ali po-
dobnih kršitev ne bosta več 
ponavljala, v 1 primeru pa 
zato, ker je bilo ugotovljeno, 
da je postopek zaradi kršitev 
delovnih obveznosti zastaran, 
ker je od dneva kršitve poteklo 
več kot 3 mesece. 

piše Bojan STARMAN 

Ekonomski 
izrazi 

DELITEV 
Pogoji, pod katerimi dela-

vec, vključen v družbeni pro-
ces proizvodnje, dobiva nado-
mestilo za svoje delo. Ti pogoji 
so določeni z njegovim druž-
benoekonomskim položajem 
oz. s proizvodnimi odnosi, ki 
določajo družbenoekonomsko 
ureditev neke države. V kapi-
talističnih proizvodnih odno-
sih delavec prodaja svojo de-
lovno silo kot blago in za to 
prejema najemnino za čas pre-
bit na delu. V socialističnih 
državah z državno vodenim 
gospodarstvom delavec dobiva 
plačo za delo glede na čas pre-
bit na delu, ob večjih ali manj-
ših popravkih z dopolnilnimi 
merili. V naših samoupravnih 
socialističnih proizvodnih od-
nosih imajo delavci neodtulji-
vo pravico, da odločajo o de-
litvi novoustvarjene vrednosti, 
izhajajoč iz načela delitve po 
delu oz. po prispevku, ki ga 
dajo s svojim tekočim in minu-
lim delom za doseganje rezul-
tatov dela s popravki, ki izra-
žajo socialistično solidarnost 
delavcev. 



Kako ustvarjamo 

V Ameriki nam dobro kaže 
Direktor Martin Kopač je pred kratkim obiskal 

Združene države Amerike, ki so za nas zelo zanimivo 
tržišče. Povprašali smo ga, kako se je Alpina uvelja-
vila na ameriškem tržišču, kakšne so naše nadaljnje 
možnosti,' kaj mislijo Američani in kakšne so 
njihove težnje. 

»Moram poudariti splošno 
velik interes za našo obutev,« 
je pripovedoval direktor. 

»Pred dvema letoma na pri-
mer, je bila Alpina še neopaz-
na, sedaj nas že iščejo in 
zahtevajo. K temu je letos 
verjetno deloma pripomogla 
lepo in okusno urejena stoj-
nica in reklama v ameriških 
prospektih.« 

»Kako pa kaže z našimi na-
ročili?« 

»Porast naročil prodaje je 
približno 30 %, od tega bomo 
pod firmo Alpina prodali kar 
50$ . Posebno ugodno je pri 
tekaški obutvi, kjer smo na-
predovali za 30 %, pod Alpina 
imenom pa kar 12 % od tega. 
Tako kaže, da bomo letos pro-

dali tu okrog 80.000 parov te-
kaške obutve. 

Pri obutvi za alpsko smuča-
nje smo napredovali, tako da 
je naš delež na ameriškem trži-
šču 5 %, od tega 1 % pod firmo 
Alpina. 

Ugotovim torej lahko, da 
smo na ameriškem tržišču 
močno zasidrani, da nas že po-
vsod poznajo. 

Posebno pozornost smo 
vzbudili z obutvijo TELE-
MARK, ki smo ga prikazali na 
sejmu v Munchnu. Kar takoj 
se obeta 2.000 parov naročil. 
To je obutev za posebno vrsto 
smučanja, ki se sedaj razvija v 
Ameriki. Izdelava je flex ši-
vana, kar je za nas tudi ugod-
no. 

Še z nečim smo izredno pro-
drli, to je GAMA - BETA; 
obeta se 50 do 60 tisoč parov 
naročil; če jih bo več, bo že 
problem, kako vse izdelati. 

Še besedo, dve o organizaciji 
Alpina Sports Corporation. 
Dosegli smo revolucionarne 
spremembe, tako v kadrov-
skem, kakor tudi v organiza-
cijskem pogledu. 
»Kako se bomo ravnali na-
prej?« 

»Mislim, da bi kazalo pri te-
kaški obutvi ostati na ameri-
škem tržišču z 200.000 pari, pri 
obutvi za alpsko smučanje pa 
s 50.000 pari. Ce bo več kot to-
liko, bomo morali sodelovati z 
drugimi izdelovalci obutve, 
kar pa povzroča mnoge pro-
bleme. No, ob taki usmeritvi 
računamo, da bi približno tret-

jino ostale proizvodnje smu-
čarske obutve usmerili za 
Evropo in ostali svet.« 

»Zanimivo bi bilo izvedeti, 
kako Američani spoštujejo 
modo, kaj v Ameriki najbolj 
uspeva in po čem se zgledu-
jejo?« 

Lahko trdim, da so Američa-
ni ?elo boječi in se stoostotno 
zgledujejo po Evropi. To velja 
za športno obutev, za lahko 
obutev pa veljajo Italijani za 
vodilne. Cene so izredno raz-
lične, od 10 do 300 dolarjev, 
material je v glavnem naravno 
usnje. Mislim, da cen, ki tu ve-
ljajo mi v tem pogledu ne mo-
remo doseči. 

Še eno zanimivost bi ome-
nil. To so copate za vse — 
jogging (džoging). Kar povsod 
jih že lahko vidite. Morda je ta 
obutev tudi za nas zanimiva, 
zlasti v času ko moramo zapol-
niti naše zmogljivosti.« 

N. P. 

Torej uveljavljamo se, toda zavedati se moramo, kako 
pomembna je doslednost, sprotno reagiranje na vse spre-
membe na področju mode in teženj potrošnikov, napredo-
vati v tehnološkem in organizacijskem pogledu. To pa je še 
pred nami. 

Superanekdote 
John Davison Rockfel-

ler (1839-1937), ameriški 
industrialec, ki je ustano-
vil petrolejski trust in bil 
eden najbogatejših ljudi 
sveta, si je nekoč izposodil 
od tajnika deset centov za 
avtobus. 

»Spomnite me, da vam 
jih vrnem,« je rekel. 

»Ni vredno besed, go-
spod Rockefeller,« je odvr-
nil tajnik. 

»Kaj!« je vzkliknil 
Rockefeller. »Saj to so dve-
letne obresti od enega do-
larja!« 

Eden izmed Rockefeller-
jevih sodelavcev je preje-
mal po 50.000 dolarjev na 
leto, vendar je bilo videti, 
da porabi del službenega 
časa za gledanje skozi 
okno. Drug sodelavec je na 
to opozoril Rockefellerja, 
ta pa je odgovoril: 

»Kar glejte skozi okno 
in imejte ideje, kakršne 
ima on, pa bom tudi vam 
plačeval po 50.000 dolar-
jev«. 



Kako ustvarjamo • 

Smučarski čevelj 
se bo še razvijal 

Kako delati hitro in natančno 

Leta 1977 je bil v središču po-
zornosti njihov čevelj, kot naj-
lažji na svetu, leto pozneje pa 
je bilo njihovo reklamno geslo: 
vendar smučarski čevelj ne 
sme biti lažji kot X gr! 

Trenutni cilj je lahek čevelj, 
nogi ustrezne oblike in vendar 
modernega stila, funkcionalen, 
ki bi kljub dobremu oprijemu 
nikjer ne tiščal. Dutral in po-
dobni materiali za ameriško 
tržišče komaj še pridejo v po-
štev. Prevladoval bo trši PU, 
ki da tudi čevlju s tanjšimi ste-
nami potreben oprijem. Zuna-
nja oblika naj bi bila tako bli-

zu obliki noge, da bi zadosto-
val enostaven notranji čevelj 
s skoraj enakomernim oblazi-
njenjem. Prav gotovo bo v 
ospredju tudi težnja po poeno-
stavitvi montaže, prav tako 
tudi notranjega čevlja. Za-
klopke z zobatimi jermeni, ki 
omogočajo, da z enim gibom 
popustimo pritisk na nogo, z 
drugim pa spet pritrdimo na-
zaj, se bodo gotovo uveljavile. 

Pred nami so še neslutene 
možnosti, saj je na delu vrsta 
modelirjev in izumiteljev v 
mnogih tovarnah. 

Janez Zakelj 

Ce zasledujemo na daljše 
obdobje razvoj smučarske 
obutve v svetovnem merilu in 
skušamo ugotoviti, kam pelje 
ta v bližnji bodočnosti, se mo-
ramo ozreti na dosedanjo raz-
vojno pot. 

Do leta 1966 je bil smučarski 
čevelj več ali manj obrtniški 
izdelek. Tedaj pa je nastopilo 
obdobje čevljev z nabrizgani-
mi podplati, v ZDA pa so se že 
ukvarjali z izdelavo smučar-
skega čevlja iz poliuretana. 
Leta 1969 so ''ameriški kupci 
napovedali kljub stalnemu po-
večanju naročila klasičnih 
čevljev do leta 1973 popolno 
preusmeritev na brizgane pla-
stične čevlje. To se je tudi zgo-
dilo. 

Z uvedbo brizganega čevlja 
za vse vrste smučarjev, so se 
odprle industriji nove možno-
sti, pa tudi zahteve. Za nabavo 
potrebnih strojev in kalupov 
so potrebne velike investicije, 
ki so jih zmogla le večja pod-
jetja. 

Prva leta so se evropski pro-
izvajalci držali klasičnih oblik. 
Da bi se njmočnejši otresli 
nadležne konkurence manjših 
proizvajalcev, so naredili eno-
staven račun: če »vtisnejo« 
čevlju letnico, s tem, da vsaki 
2 leti popolnoma spremenijo 
videz čevljev, bodo s tem 
manjši proizvajalci onemogo-
čeni, ker se bodo znašli v škrip-
cih — če nabavijo nove serije 
kalupov ne bodo konkurenčni 
zaradi visoke amortizacije, če 
pa ostanejo pri starih oblikah, 

bodo zaradi nemodnosti izlo-
čeni. 

Ker mora biti velika razlika 
med starimi in novimi modeli, 
lahko ugotavljamo, da so novi 
modeli večkrat manj praktični 
od starejših. To se dogaja iz 
več razlogov: 

Čevelj na 1, 2 ali 3 zaklopke 
naj bi imel enak oprijem kot 
na 4 ali 5 zaklopk. 

Drug sistem zapiranja zah-
teva nove oblike kopit, ki slu-
žijo za osnovo in več poizku-
sov, medtem, ko čas za razvoj 
modela ni nič daljši. 

Navadno bi morali imeti za 
nov model tudi material us-
treznih kvalitet, ki pa ga je 
treba poiskati. Poleg ostalih 
materialov, ki so sicer na trgu, 
bi morali istočasno s čevljem 
razvijati tudi posebne zaklop-
ke. Le na ta način dobi model 
res svoj obraz. 

Ze samo to kaže na zelo 
enostavno računico: le tovar-
na, ki bo imela res močan in 
dober razvojni oddelek in bo 
vse nove izdelke med pripravo 
dobro preizkusila in odstranila 
napake pred serijsko proizvod-
njo — bo vzdržala tekmo. 

Računati pa moramo tudi s 
tem, da brez dobre reklame 
vsaj na zahodnem tržišču ni 
mogoče prodati niti dobrih iz-
delkov po primernih cenah. 
Trg mora biti na nov izdelek 
pripravljen. Kako pomembno 
je za proizvajalca, da na raz-
stavah obiskovalci govorijo o 
njegovih izdelkih, nam zgovo-
no pokaže primer Garmonta: 

Smučarski čevelj bo kmalu odšel na dolgo pot 

Majhne količine 
na eno izmeno 

O problemih, ki tarejo 
našo šivalnico smo govorili 
že večkrat, toda na žalost 
največkrat samo govorimo. 

Velik problem so majhne 
količine posameznih modelov, 
zlasti pri športni obutvi. Vsaka 
izmena dobi po en ali dva pla-
na 200 do 250 parov enega mo-
dela, pa je že konec. Mislim, da 
bi planski oddelek modele, ki so 
naročeni v zelo majhnih koli-
činah, moral planirati tako, da 
bi ga delala samo ena izmena. 
Velikokrat dobimo v delo 
model iz enega materiala, čez 
nekaj časa ga dobimo ponov-
no, toda iz drugačnega ma-
teriala in za drugega kupca. 
Zakaj se to ne združi? Vem, da 
v Dlanskem oddelku ni lahko 
usklajevati roke, vmes je še 
dobava materiala, kar je naj-
večkrat največji problem, toda 
z malo več dobre volje in več 
odgovornosti posameznikov, 
mislim, da bi se dalo vsaj ne-
kaj izboljšati. 

Majhne količine se odražajo 
tudi v tem, da zelo veliko pre-
meščamo delavke iz faze na 
fazo. Velikokrat delavka niti 
osem ur ne dela istega dela, 
nasprotno, dela na mnogo 

i fazah, to pa vse vpliva na sto-
rilnost in zaslužek. 

, Problem so tudi materiali. 
Model je razpisan, materiala 

(Nadaljevanje na 9. strani) 



Kako ustvarjamo 
Probleme raje preprečujmo, 

preden nastopijo 
Prikrojevalnica je oddelek, ki se pri izdelavi 

obutve vključi kot prvi v proizvodni proces. Vemo, 
da se prične proces že veliko prej, od naročil, preko 
analize tržišča, nabave, prevzema, kontrole, pripra-
ve in operativnega planiranja. 

cesu slovenski pregovor: »vsak 
naj pomete pred svojim pra-
gom!« Zato bo marsikateri 
problem rešen, če bo pravo-
časna preskrba z materialom, 
sprotno delo kontrole, da bodo 
nabavni referenti prevzemalci 
in kontrolorji svoje delo opra-
vili v skladu z zahtevami že 

preden pride material v tovar-
no ali celo v oddelek, ne pa 
šele takrat, ko so partije že v 
sekanju ali proizvodnji. 

Mislim, da je tako tudi pra-
vilno, po drugi strani pa bolj 
učinkovito. 

Lojze POLJENSEK 

Pogosto pa ni tako. Preveč 
stvari je treba dodatno sesta-
viti ali jih odgovorni delavci 
rešujejo šele takrat, ko je ma-
terial že v predelavi ali v se-
stavljenih partijah. Šele ta-
krat zvemo, da se za določen 
plan mudi zaradi izpolnitve 
rokov ali preskrbe z delom 
vseh šivalnic v TOZD in za 
kooperante. Premalo vemo, da 
tudi v prikrojevalnici teče pro-
izvodni proces in tehnološki 
proces z velikim številom ope-
racij, poleg tega pa imajo po-
samezni sestavni in podsestav-
ni deli določene linije in se pri 
kompletiranju združijo. 

Prav zato je delo in koordi-
nacija delavcev, mojstrov in 
kontrolorjev v prikrojevalnici 
zelo odgovorno. Vsaka nepra-
vilnost se maščuje s tem, da 
nimajo določene šivalnice do-
volj dela ali pa nepravilne 
vrste sestavnih delov. Poleg 
tega pa moramo vedeti, da 
imamo v okviru TOZD cen-
tralno prikrojevalnico, ki mora 
dnevno oskrbovati oddelke po 
planu z okrog 3000 do 3500 
parov nasekanih in skomple-
tiranih gornjih sestavnih de-
lov. Vedeti moramo, da prav v 

oddelku 610 sekamo od naj-
zahtevnejših ševrojev do semi 
kroma in vseh vrst umetnih 
materialov po strukturi in pi-
sani paleti barv. Gotovo bi ne-
katere probleme odpravila spe-
cializacija proizvodnje. 

Da bi pa delo potekalo nor-
malno, pa mislim, da bo treba 
marsikaj rešiti že prej in ne 
šele v prikrojevalnici. S tem 
bomo odpravili tudi nekatere 
težave in nepravilnosti. Saj 
ima prikrojevalnica že dovolj 
svojih težav kot so: pomanj-
kanje delavcev, zasedenost po-
sameznih strojev, usklajevanje 
dela za tri domače šivalnice in 
tri kooperante, različne potre-
be delavcev v posameznih ob-
dobjih itd. 

Mislim, da tudi do neke 
mere velja v proizvodnem pro-

Kakovost je vedno pomembna 

Dopisujte 
v glasilo 

MAJHNE KOLIČINE 
(Nadaljevanje z 8. strani) 

ni in prikrojevalnica ga ne 
more odsekati. Ko pa material 
končno le pride, montaža od 
nas že hoče gornje dele. Tudi 
slabi materiali so večkrat pro-
blem. Naj dam za primer art. 
9365, ki je narejen iz ševreta. 
Ze v prikrojevalnici so ugoto-
vili. da ie material zelo slab. 
Ko smo z njim začeli delati 
v šivalnici, smo morali zelo 

NA ENO IZMENO 
veliko delov zamenjati, ker so 
šivi material kar razsekali. 
Material se je trgal že v mon-
taži; rezultat, obutev prihaja 
iz prodajaln vsa raztrgana. 
Verjetno bi bilo bolje, da bi 
kdaj rekli, ta material ni dober 
in plačali kakšno čakalno uro, 
kot pa delali sebi tako slabo 
uslugo, kot smo jo s tem ar-
tiklom. 

Naša šivalnica je na slabšem 
tudi v tem, ker je rezervoar 
delavcev za montažne oddelke. 
Kadar je tu preveč dela in ra-
bijo delavke, jih mora dati 
šivalnica, pa če jih lahko ali 
ne. Mislim, da imata šivalnici 
Gorenja vas in Col v tem pred-
nost, ker imata stalno več ali 
manj iste delavke in lahko na-
nje računajo, pri nas pa nikdar 
ne vemo, kako bo. Delavke 
večkrat vprašujejo, zakaj pre-
meščanje v druge oddelke, ko 
pa morajo vse proste sobote 
delati, ker vedno primanjkuje 
gornjih delov? Mislim, da po-
vsem upravičeno. 

Tudi pri osebnih dohodkih 
delavcev v šivalnici so razlike 
prevelike. Kot sem že prej 
omenila, so pri nas majhne 
serije, zato je več premeščanja, 
modeli so zahtevni in norme 
ostrejše. V šivalnici se delavke 
stalno učijo, vsak model je 
drugače sestavljen, delajo • po 
več faz. Naša želja je, da bi de-
lali čim večje serije, ker vemo, 
da takrat, tudi če je* norma 
visoka, se delavke privadijo, 
ker res vsaka lahko dela svojo 
fazo in tako povečajo storil-
nost pa tudi kakovost. 

Marija JUSTIN 



Kako ustvarjamo 
Premalo je le ponavljati, 

da delamo napake 
Vsi vemo, da je montaža 

zadnji člen verige v proiz-
vodnem ciklusu. To pa 
hkrati pomeni, da se tu sre-
čujemo tako rekoč s pravo 
zbirko napak in pomanj-
kljivosti vseh služb in od-
delkov, kateri pripravljajo 
vse potrebno za proizvod-, 
njo. 

Na primer zaradi nepra-
vočasne dobave raznih ma-
terialov moramo v montaži 
prenehati z določeno vrsto 
izdelave in začeti z drugo, 
katera se bistveno razliku-
je. To povzroči zmedo na 
tekočem traku ter stalno 
premeščanje delavcev v 
druge oddelke in nazaj. 

Zelo veliko preglavic 
nam povzroča tudi pomanj-
kljiva priprava dela, slabi 
materiali ali slabo izdelani 
zgornji ali spodnji sestavni 
deli obutve, zaradi teh stva"-
ri se nam pokažejo potre-
be po raznih dodatnih delih 
in s tem potreba po večjem 
številu delavcev, s katerimi 
bi ublažili posledice napak. 
To nam le delno uspeva, ker 
dostikrat primanjkuje stro-
kovno usposobljenih ljudi 
ali pa so napake take, da se 
jih v montaži ne da več po-
praviti. 

Vedno večji problem na-
staja zaradi pomanjkanja 
kvalificiranih delavcev, ka-
teri bi obvladali več delov-
nih operacij, saj je pri tako 
pestri proizvodnji preme-
ščanje neprestano. Poleg 
tega je naša zavest do dela 
na tako nizki ravni, da 

Nemški industrialec in 
politik Gustav Stresemann 
(1878-1929). ki je 1926. le-
ta prejet Nobelovo nagra-
do za mir, je biI hudo bo-
lan in časopisi so že pisali, 
da bo vsak čas izdihnil. 
Močna narava pa je pre-
magala smrt in po burni 
krizi si je nemški minister 
za zunanje zadeve brž 
opomogel. 

Prijatelj ga je prišel 
obiskat in je bil zelo začu-
den, ko je videl, da bo v 
kratkem ozdravel. 

»Kako je mogoče,« ga je 
vprašal, »da ste že skoro 
zdravi, časopisi pa pišejo, 
da ste v zadnjih zdihlja-
jih?« 

»Oprostite«, je odgovoril 
Stresemann, »res še nisem 
bral današnjih jutranji-
kov«. 

marsikoga prav nič ne pri-
zadene, če so čevlji zaradi 
njegove brezbrižnosti slabi. 

Veliko bi še lahko govo-
rili o problemih v naši pro-

izvodnji, vendar mislim, da 
nima nobenega smisla stal-
no ponavljati iste stvari, 
saj so že vsem poznane. 

Treba jih je začeti reše-
vati od zgoraj navzdol. 2e 
pri izbiri kolekcije in pri 
naročanju bi se morali 
malo bolj ozirati na tehnič-
no plat in upoštevati, kaj je 
tudi za proizvodnjo ugod-
nejše. 

Potrebno bi bilo speciali-
zirati trakove za posamezne 
izdelave in se potem tudi 
tega držati. Zaostriti kon-
trolo vseh sestavnih delov 
obutve in materiala, ki pri-
haja v naša skladišča. Če bi 
pri teh stvareh napravili 
samo korak naprej, bi se 
problemi v montaži zmanj-
šali, povečala bi se storil-
nost in tudi kvaliteta. 

V PODOBNIK 

Nismo še izkoristili vseh možnosti 
Več let je že, odkar smo 

uvedli kakovostni prevzem 
gornjega usnja pri proizvajal-
cih na terenu. Prevzemamo 
vsako kožo posebej. Ob tem 
ugotavljamo, če je usnje izde-
lano v skladu z zahtevami, za 
katere je namenjeno, to je: če 
je prav take barve kot naš 
vzorec, prave debeline, pravil-
no sortiran po sortimentu, če 
so barve obstojne, da se ne 
trga, poka ali da lice ne plava 
itd. Prevzem usnja je odgovor-
no in zahtevno delo. Prevze-
malci so nemalokrat v težkem 
položaju, izpostavljeni raznim 
pritiskom proizvajalcev, ven-
dar lahko trdimo, da svoje 
delo, z redkimi izjemami, v 
redu opravljajo. 

Problemi nastanejo, ko ma-
terial pripeljejo v naše skladi-
šče. Za prevzemalcem prevze-
ma usnje za proizvodnjo kon-
trolna služba. 

Prav gotovo je potrebno, 
da zaradi človeških napak nek-
do material ponovno pregleda 
in laborant preizkusi vzorce. 
Ne morem pa se strinjati, da 

usnje za prevzemalcem pregle-
dujejo še štirje, ki ponovno 
ocenjujejo že po vseh vidikih 
prevzeto usnje, katero je zelo 
redko ocenjeno kot dobro, ozi-
roma brez pripomb. 

Če bi Alpina izdelovala 
tako izjemno kakovostno obu-
tev brez drugih napak v pro-
izvodnji, bi bilo to še ra-
zumljivo, tako pa vemo, da de-
lamo veliko napak tudi sami. 

Kot delamo sedaj, ne daje-
mo prevzemalcem nobenega 
zaupanja, po drugi strani pa so 
v neenakopravnem položaju 
glede pogojev prevzema in 
kontrole. 

Za kontrolo gornjega usnja 
bi bilo potrebno zadolžiti ene-
ga kontrolorja, ostale pa za-
dolžiti za druge materiale v 
proizvodnji. Kadar pa se kon-
trolor ne more odločiti, pa na j 
o stvari odloči posebna stro-
kovna komisija, ki je za to 
imenovana. Morda pa bi kon-
trolorji sami, če jih je dovolj, 
prevzemali usnje na terenu, s 
tem bi odpadla ponovna kon-
trola doma. 

Cene naravnega usnja sko-
kovito naraščajo. Pa še manj-
ka ga in vedno slabši je. Ob 
tem bi se bilo treba zamisliti, 
ali smo že naredili dovolj za 
smotrno izkoriščanje tega ma-
teriala. Gornje usnje vse pre-
več premetavamo, mečkamo, 
vračamo iz proizvodnje v skla-
dišče in podobno. S tem usnje 
izgublja kakovost in ga proda-
mo lahko le še po zelo nizki 
ceni, namesto, da bi ga upora-
bili doma. Ali bi morda tu so-
deloval kak strokovnjak, ki bi 
ugotavljal možnosti in sveto-
val, kako naj bi čim bolje izko-
ristili material. 

Lojze Kolenc 

Anica Cokan, vodja uvozne službe 



Kako ustvarjamo 
Spomladi le ena skupina 

artiklov - brez težav 
v proizvodnji 

O problemih sekalnice je Ce vzamemo prvo sam pro-
bilo že veliko izgovorjeno in stor, kjer delamo, vidimo, da je 
napisano. Vendar problemi za to proizvodnjo veliko pre-
ostajajo iz leta v leto, izgleda, majhen in nepraktične oblike, 
da smo nemočni. Med drugim smo vezani na 

Dokup ne požira 
našega kruha 

N a s p l o š n o v t rgov i -
ni s k r b i m o o z i r o m a bi 
m o r a l i skrbet i , da je 
k u p e c z a d o v o l j e n . Tu-
di v p r o d a j a l n a h z 
o b u t v i j o m o r a bit i ta-
ko . T o pa d a n e s l a h k o 
d o s e ž e m o tudi s t em, 
da p o n u d i m o p o t r o š -
n i k o m v s e h v r s t obut -
ve . S e v e d a pa ni m o -
goče , da bi n a š a de-
l o v n a o r g a n i z a c i j a v s e 
to i z d e l o v a l a . Že s e d a j 
g o v o r i m o , da i m a m o 
p r e š i r o k p r o i z v o d n i 
p r o g r a m . 

V i d i m o , da je A l p i n a 
v l a h k e m p r o g r a m u 
p r i s o t n a na t rž i šču 
s a m o z ž e n s k o obut -
vi jo , pa š e to ne v po-
p o l n o s t i . M o š k o obu-
tev s m o opust i l i , j o 
z o p e t vk l jučeva l i , tre-
n u t n o t e g a s p e t ne iz-
de lu jemo . I s t o s e do-
gaja tudi z o t r o š k o 
obutv i jo . 

P o l e g o m e n j e n e 
o b u t v e je š e ce la v r s t a 
o b u t v e , ki jo je t reba 
dokupi t i , da zadovo l j i -
m o p o v p r a š e n j e . 

T a k o k o t s e m e n j a 
p r o g r a m p r o i z v o d n j e 
v n a š i d e l o v n i o r g a n i -
zacij i , t a k o m o r a m o 
t e m u z e l o g ib l j ivo pri-
l aga ja t i dokup . T o ni-
k a k o r ni e n o s t a v n o in 
l a h k o k o t i zg leda na 
prv i pog led . V s i d o b r o 
v e m o , da v e d n o na-
s t a j a j o t ežave , č e kaj 
v n a p r e j ne m o r e m o 
pr iprav i t i n a č r t n o . 
P o s k r b e t i m o r a m o za 
d o b r o in s o l i d n o do-
b a v o tujih d o b a v i t e -
ljev, z a t o pa s e je t r e b a 

d o g o v a r j a t i d o l g o r o č -
no. P r o i z v a j a l c i n ika-
k o r ne m o r e j o u p o š t e -
v a t i s a m o n a š e trenut -
ne potrebe . N e m o g o č e 
je, da bi v en i s e z o n i 
odkupi l i 50 % proiz-
vodnje , n a s l e d n j o se-
z o n o pa le 10 %. V s a k 
d o b a v i t e l j si pr izade-
va , da t rž i š če obdrž i 
pri več kupc ih , kaj t i 
č e n e k o g a v s e z o n i iz-
gubi , ga izgubi za ved-
n o in pa s t e ž a v o s p e t 
pr idobi . 

Pri naroč i l ih n a s t o -
pijo pri p o s a m e z n i h 
p r o i z v a j a l c i h v e l i k a 
n i h a n j a in n a s t o p i j o 
t e ž a v e za p r o d a j n o 
mrežo , k jer s e n e m o -
r e m o d o g o v a r j a t i dol-
g o r o č n o . Imet i mo-
r a m o v e l i k o v e č d o b a -
v i te l j ev , k o t bi j ih de-
j a n s k o p o t r e b o v a l i . 
V e č p r o i z v a j a l c e v pa 
p o v z r o č i v e č proble -
m o v . Zaradi razdrob-
l j enos t i naroč i l in ne-
z n a n i h o k v i r n i h kol i -
č i n s k i h naroč i l n a s 
tudi dobav i t e l j i ne 
jeml je jo r e s n o , k o t bi 
b i lo nujno . 

N a j z a k l j u č i m s v o j e 
razmiš l janje , z a k a j je 
p o t r e b e n dokup . B i l o 
bi n a p a č n o mis l i t i , da 
d o k u p o b u t v e j eml je 
k r u h n a š i d e l o v n i or-
ganizac i j i , je r a v n o 
o b r a t n o , r a v n o v do-
k u p u v i d i m o š e s k r i t e 
m o ž n o s t i v s lučaju , č e 
bi p o t r e b e n a trž i šču 
p o s t a l e d r u g a č n e k o t 
s o t r e n u t n o . 

F r a n c J E S E N K O 

centralno odsesavanje prahu, 
zato nekateri materiali gredo 
tudi po trikrat po isti poti. 
Z ureditvijo transporta in pro-
stora bi se dalo marsikaj pri-
hraniti in olajšati delo vsem 
delavcem, pa tudi organizator-
jem dela in kontrolorjem. 

Isto je z zbiralnico. Oddelek, 
kjer bi moralo biti prostora 
vsaj za petdnevno proizvodnjo 
(pravilno 10-dnevno) je abso-
lutno premajhen. Na eno za-
htevnico dvigamo material 
tudi 10-krat, kar nam povzro-
ča veliko dela, pregleda ali so 
materiali še na zalogi ali ne, pa 
ni. Zaradi tega pride do tako 
hitre menjave v oddelkih, da 
se včasih ljudje res lahko spra-
šujejo, kaj mislimo in delamo. 

Vse to pogojuje veliko pre-
meščanje delavcev. Menjave 
na trakovih sproste 20 ali še 
več delavcev, katere je treba 

zaposliti. Res, da ima sekal-
nica dela čez glavo, vendar pri 
množičnih in neplaniranih 
premestitvah je storilnost 
majhna, slaba kvaliteta je tu, 
doplačila pa velika. Čeprav je 
urejeno, da finančno delavec 
ni prikrajšan, se vendar pojav-
lja kup problemov in slabe 
volje. 

Vse to pove, kako važna je 
planska disciplina in nabava 
materialov, Na to pa proizvod-
ni oddelki lahko le malo vpli-
vajo. 

V premislek vsem naj bo po-
datek, da smo v pomladanski 
sezoni dokončali samo eno 
grupo artiklov prvič, ko je šla 
na trak in da smo imeli okoli 
40 dnevnih planov razdroblje-
nih (razbitih) zaradi zgornjega 
usnja, peta, napetnikov, pod-
platov ali drugih sestavnih 
delov. Janko OBLAK 

Ekonomski izrazi 
LIKVIDNOST 

Sposobnost podjetja oz., go-
spodarske organizacije združe-
nega dela, da z likvidnim pre-
moženjem poravna dospele ob-
veznosti. V ožjem smislu gre 
samo za kratkoročne obvez-
nosti, ki so dospele v trenutku 
preizkušanja likvidnosti. V šir-
šem smislu se likvidnost dolo-
ča s paralelnim preizkušanjem 
obveznosti, razporejenih po 
času, potrebnem za njihovo 
spremembo v likvidna sred-
stva. To omogoča določitev 
s topnje lidvidnosti. Likvidna 
sredstva lahko delimo v tri 
vrste: prvo stopnjo likvidnosti 
imajo sredstva v gotovini, 
sredstva v banki in vrednostni 
papirji, ki jih je mogoče takoj 
vnovčiti; drugo stopnjo likvid-
nosti imajo terjatve pri kupcu 
(brez dvomljivih in spornih 
terjatev), menice in drugi 

vrednostni papirji, ki jih je 
mogoče vnovčiti v določenem 
roku; tret jo stopnjo likvid-
nosti pa imajo vsa ostala obrt-
na sredstva brez tistih delov 
aktive, ki tvorijo t. i. sredstva 
izven funkcije. 

RENTABILNOST 
Ekonomsko načelo, ki se iz-

raža v prizadevanju, da s čim 
manj angažiranimi sredstvi v 
proizvodnji dosežemo čim več-
ji finančni učinek. Klasični po-
kazatelj rentabilnosti v kapi-
talizmu je dosežena profitna 
stopnja. V naši praksi se ren-
tabilnost najpogosteje izraža v 
razmerju med doseženim do-
hodkom in angažiranimi sred-
stvi, t. j. koliko dohodka je bilo 
doseženega na 100 ali 1.000 
dinarjev angažiranih sredstev. 
V analizah za oceno rentabil-
nosti uporabljamo tudi druge 
načine. 



razgovor za urednikovo mizo — razgovor 

Naloge stanovanjske skup-
nosti občine, kakor tudi v regi-
ji so usklajevanje in programi-
ranje stanovanjske gradnje, 
zasebne gradnje, usklajevanje 
interesov za stanovanjsko gra-
ditev in vzdrževanje starih 
zgradb, ki so last samoupravne 
stanovanjske skupnosti. 

Naslednja naloga je utrjeva-
nje samoupravljanja in uve-
ljavljanja družbenega vpliva 
pri graditvi stanovanj, usmer-
janja stanovanj za stanovanja 
v družbeni lastnini, izvajanja 
dogovorov, dogovarjanja o 
družbeni pomoči v stanovanj-
skem gospodarstvu, da čim 
hitreje odpravljamo socialne 
razlike na stanovanjskem pod-
ročju. V stanovanjski skupno-
sti imamo praktično tri enote: 
to je enota za graditev, enota 
za gospodarjenje s stanovanj-
skim skladom v družbeni last-
nini, ter družbeni lokali in 
ustanove. 

Vse te enote imajo svoje od-
bore, predstavnike v izvršnem 
odboru in v skupščini. Enota 

n a t e m o S T A N O V A N J S K O G O S P O D A R S T V O V 
ŽIREH. 
R a z g o v o r a s o s e udelež i l i : J a n e z K a v č i č , p r e d s e d n i k 
IO s k u p š č i n e s t a n o v a n j s k e s k u p n o s t i o b č i n e Š k o f j a 
L o k a , J o ž e A l b r e h t , g e n e r a l n i d i r e k t o r T e h n i k a iz 
Š k o f j e Loke , V i n k o Markel j , p r e d s e d n i k S v e t a kra jev -
n e s k u p n o s t i Žiri, M a r t a Ml inar , vodja k a d r o v s k e 
s lužbe A l p i n e in T o n e Pr imož i č , p r e d s e d n i k s t a n o -
v a n j s k e k o m i s i j e iz E t i k e t e v Žireh, J o ž e H a u p t m a n 
— d i r e k t o r L o k a i n v e s t a . 

Razgovor sta vodila Nejko 
Podobnik in Stane Car. Zapi-
ske je pripravila Anuška Kav-
čič. 

Kakšne so pravzaprav 
naloge samoupravne stano-
vanjske skupnosti v občini, 
zlasti kakšen vpliv naj bi 
le-ta imela na stanovanjsko 
gospodarstvo v krajevni 
skupnosti? Kakšni so 
osrednji problemi v zvezi s 
tem? Kakšna je vloga sta-
novanjske zadruge? 

Janez KAVClC: 

za graditev spremlja gradnje, 
sodeluje pri sporazumevanju o 
cenah stanovanj, ki jih uskla-
juje in nadzoruje. Pri nas v 
občini se sporazumevamo s 
Tehnikom. Posrednik je Loka-
invest in stanovanjska skup-
nost ni več tako organizirana 
kot nekdaj. 

Enota za graditev tudi kre-
ditira stanovanjske gradnje iz 
družbenih sredstev. 

Enota za gospodarjenje s 
stanovanjskim skladom v 
družbeni lastnini. Ta enota 
ima nalogo vzdrževati stara 
stanovanja, pomaga pri delo-
vanju hišnih svetov in samo-
uprave stanovalcev, pobiranju 
stanarin in odrejanju cen sta-
narin. Stanarine sedaj usmer-
jamo na vzdrževanje in na 
upravljanje. 

Vemo že, da tako kmalu še 
ne bomo dosegli ekonomskih 
stanarin. To je že jasno, ker 
stanarin ne smemo več tako 
hitro dvigati. V pogledu sode-
lovanja stanovanjske skupno-
sti s krajevnimi skupnostmi pa 
smo napravili šele prvi korak. 

To delo bi moralo temeljiti 
najprej na podlagi tozdov. Ne-
kateri tozdi v občini, niso res-
no vzeli planiranja in praktič-
no kmalu ne bomo imeli več 
prostora za gradnjo, če zadev 
ne bomo urbanistično sproti in 
smotrno organizirali. Vemo pa 

vsi, da nam stanovanj še ved-
no primanjkuje. 

Krajevne skupnosti bi preko 
tozdov in potreb krajanov pla-
nirale za krajevne skupnosti 
koliko stanovanj bo potrebno 
zgraditi v določenem času v 
nekem kraju. 

Ravno tako mora kratko-
ročno in dolgoročno planirati 
tudi stanovanjska skupnost. 

Mislim, da bodo morale vse 
delovne organizacije in tozdi 
resno upoštevati načela plani-
ranja. Če že osnov ne bomo v 
redu planirali, se lahko zgodi, 
da bomo planirali preveč ali 
premalo. 

Stanovalci se združujejo v 
krajevnih skupnostih in tu iz-
volijo delegate za skupščino in 
vse organe stanovanjske skup-
nosti, da tako lahko vplivajo 
na nadaljnje delo stanovanj-
ske skupnosti. 

Dolžnost krajevne skupno-
sti, je da urejuje soseske, koor-
dinira višino stanarine in do-
loča, kako jih bo delila. Kra-
jevne skupnosti bi morale pre-
vzeti tudi naloge za uveljav-
ljanje družbenoekonomskih 
odnosov v stanovanskem go-
spodarstvu. Naloge za delova-
nje in usmeritve stanovanjske 
skupnosti so začrtane v samo-
upravnih aktih samoupravne 
stanovanjske skupnosti in v 
programih dela stanovanjske 
skupnosti, katere skupščina 
sprejema vsako leto. Vsa 
gradiva v zvezi s tem prejema-
jo vsi delegati samoupravne 
stanovanjske skupnosti iz de-
lovnih organizacij in krajevnih 
skupnosti. 

Zadnje čase ugotavljamo, da 
večina delegacij teh gradiv ni 
niti pregledalo in jih seveda ne 
pozna. 

Hišni sveti se največkrat za-
nimajo le za višino stanarine 
in nič drugega. In prav hišni 
sveti bi se morali v tem pogle-
du bolje organizirati in pre-
učiti tudi ta gradiva. 

V Škofji Loki deluje stano-
vanjska zadruga. To je oblika 
organiziranja prebivalcev za 
smotrno gradnjo in pogoje v 
katerih gradijo. Člani zadruge 
morajo graditi v smislu načr-
tovanja in urbanističnega pla-
na, ob tem pa imajo veliko 
ugodnosti, ki so pri gradnji 
tako pomembne. 

Ugotavljamo tudi, da je v 
občini Škofja Loka približno 
2000 ljudi, ki namensko varču-
jejo, na drugi strani pa ni par-
cel, ki bi jih lahko odkupili in 
pričeli z gradnjo. Tudi s tem se 
ukvarja stanovanjska zadru-
ga. Mislim, da bi bila tudi v 
krajevni skupnosti Ziri taka 
stanovanjska zadruga, ki bi 
omogočala smotrnejšo in ce-
nejšo gradnjo. 

Nejko PODOBNIK: 
Stanovanjska skupnost ima 

tudi evidenco stanovanjskega 
fonda. Ali je to le evidenca ali 
so to tudi ugotovitve, kako 
smotrno gospodarimo s stano-
vanji? 

Govorili smo tudi, da na 
ekonomske stanarine ne bi šli. 
Kje bomo torej dobili denar za 
zahtevne plane? Ali bo to šlo 
iz fonda, ki ga zbiramo namen-
sko za stanovanje, ali pa iz 
kakšnih drugih sredstev? Kak-
šna naj bi bila stanarina? 

Janez KAVČIČ: 
Stanovanjska skupnost vodi 

evidenco o družbenih stano-
vanjih in tudi pobira stanari-
ne. Vendar te stanarine so ta-



razgovor za urednikovo mizo — razgovor 
ko neekonomske, in sredstva 
za obnavljanje so predvidena 
na predolgo življenjsko dobo 
stanovanj. O tem smo že veli-
kokrat razpravljali. Tako je 
sredstev za obnovo starih sta-
novanj premalo. 

Računamo, da bo po uvedbi 
ekonomskih stanarin sredstev 
več in bo možno stanovanja 
obnavljati. 

Stane CAR: 
Stanovanjska skupnost je 

vsekakor osnovni oblikovalec 
stanovanjske politike v občini. 
Vemo, da izvajanje dolgoroč-
nih in srednjeročnih planov 
teče tako kot bi moralo in sta-
novanjska skupnost iz leta v 
leto ugotavlja, da je manj 
zgrajenih stanovanj kot .pa je 
dejanska potreba in kot je bilo 
planiranih. 

Kje so torej ovire, ki prepre-
čujejo, da ni narejeno toliko 
stanovanj kot bi jih moralo 
biti, ker na drugi strani denar 
obstaja? Kaj je stanovanjska 
skupnost v Skofji Loki naredi-
la, da bi se ta problem od-
pravil? 

Janez KAVClC: 
Od plana odstopamo tako 

mi, kakor tudi ostale stano-
vanjske skupnosti v Sloveniji. 
Pred dvema letoma je bil pro-
blem stanovanje prodati in ni 
bilo znano, da bo čez nekaj let 
povpraševanje tako naraslo. 
Vemo, da cene stanovanj zelo 
hitro rastejo, zato bo denarja, 
ko bomo dokončali vse zastav-
ljene gradnje, zanesljivo pre-
malo. Nekaj sredstev omenje-
nega viška je namenjeno za so-
lidarnost. Do sedaj je bil del 
sredstev namenjen tudi za ko-
munalo. Ce bodo obveljali 
predpisi, bomo nekoč gradili 
predvsem iz sredstev stanarin. 

Jože ALBREHT: 
Prej smo govorili o starih 

stanovanjih in njihovem vzdr-
ževanju. Sedaj je prvič, po ne-
kaj letih upanje, da bodo sred-
stva tudi za to. 

Ugotovljeno je v kakšnem 
stanju so stari objekti. Seveda 
so potrebne večje kot je sred-
stev, vendar bomo te objekte 
obnavljali po sestavljeni pred-
nostni listi. Mislim, da Ziri 
niso na repu dogodkov in da 
smo tu v zadnjih dveh letih le 
nekaj naredili. Težave pa so z 
ekonomsko stanarino. Težave 
so tudi v republiškem merilu. 
Prej smo govorili tudi o amor-
tizaciji, ki je za letos 0,27%. 
To pomeni, da je amortizacija 
sedaj postavljena na več kot 
300 let. Naš cilj je, da bi šli na 
1 %, to je na 100 let, vendar 
tudi to ni več tista amortizaci-
ja, ker 100 let ne dopušča več, 
da bi lahko objekt služil name-
nu sodobnega človeka. 

Sredstva se bodo v bodoče 
zbirala iz dohodka. Kaj pa to 
pomeni, pa vsi dobro vemo. 

Skoraj polovica delovnih or-
ganizacij posluje na robu ren-
tabilnosti in so ustvarili komaj 
toliko dohodka, da so pokrili 
sklad skupne porabe, malo pa 
lahko namenili za razširjeno 
reprodukcijo. Kako pa priti v 
bodoče do sredstev za gradi-
tev? 

Predvsem naj bi bila to 
amortizacija, večji delež sred-
stev iz povečanih najemnin, ki 
na j bi bile ekonomske in pa se-
veda iz sredstev združenega 
dela. 

Tako bomo prišli nekako od 
3, do 3,5 %. Sedaj jih imamo pa 
6% ali še več. Zbranih bo torej 
polovica manj sredstev. Kako 
naprej graditi in delati, je to-
rej veliko vprašanje. Vendar 
mislim, da družba tega ne bo 
prenesla. 

Omeniti moram, da plani-
ranje dela veliko težav tudi 
nam, ki smo neposredni izva-
jalci. 

To je problem povsod, ne le 
pri stanovanjskih skupnostih. 
Ko smo dobili podatke stati-
stike, oziroma ankete, koliko 
delovnih organizacij potrebuje 
stanovanja in kakšna, smo do-
bili potrebe, da letos rabimo 
polovico manj stanovanj kot 
jih gradimo. Vemo pa da jih 
manjka. V skupnem številu 
smo samo 3 % pod predvideva-
nji po planu sešteto indivi-
dualne in družbene gradnje, s 
tem da razmerje še vedno ni 
tako, kot smo ga planirali 
(70% družbena gradnja in 
30% individualna), tako da bo-
mo ostali na starem tiru (60 % 
družbena gradnja, 40 % indivi-
dualna). 

Nejko PODOBNIK: 
Plan družbenoekonomskega 

razvoja vsake temeljne organi-
zacije bi moral upoštevati tudi 
stanovanjske potrebe delav-
cev. Ali se vam zdi, da bo treba 
tukaj doseči večjo doslednost, 
da bi to v plane tudi res vklju-
čevali in dejansko potem na 
podlagi teh potreb načrtovali 
gradnjo? 

Jože ALBREHT: 
Ce bo uveljavljen zakon o 

gradnji stanovanj iz dohodka, 
potem bodo ti plani strahotno 
čudni. In če se v republiki ne 
bomo znali dogovoriti, potem 
bodo tu spet problemi in ne-
realne številke. Zanesljivo pa 
je, da nov sistem družbe-
nega planiranja ne bo več do-
puščal, da bi se lahko tako ob-
našali kot se sedaj, ker bomo 
morali upoštevati vse sestavi-
ne družbenega življenja. Plan 
DO niti ne bo mogel biti spre-
jet, dokler ne bo usklajen s 
krajevno skupnostjo in občino 
od SIS do potreb krajevne 
skupnosti. 

Katere so osnovne smer-
nice stanovanjske graditve 
v Zireh, upoštevajoč na-
slednja vprašanja: 

— odkup in oprema zem-
ljišč 

— vrsta gradenj in rezer-
vati 

— načrtovanje usmerje-
ne stanovanjske izgradnje 

— združevanje družbe-
nih sredstev v te namene v 
KS 

— vloga stanovanjskih 
kreditov 

— razpolaganje s stano-
vanji 

Vinko MARKELJ: 
V krajevni skupnosti se je 

formirala komisija, ki naj bi 
delala na tem področju. Ta ko-
misija še nima izdelanega ne-
kega programa dela. Zato tudi 
ne morem govoriti v imenu 
sveta KS, temveč le kot kra-
jan. 

Menim, da moramo prene-
hati s tako organizacijo grad-
nje stanovanj, kot jo imamo 
sedaj. Probleme poznate več 
ali manj vsi. Moramo preiti na 
neko samoupravno dogovorje-
no organizirano gradnjo. Vse 
te zadeve — od nakupa, opre-
me zemljišč, vrste gradenj, co-
ninge, načrtovanja usmerjene 
stanovanjske izgradnje, zdru-
ževanja sredstev v te namene 
v krajevni skupnosti, menim, 
da bomo lahko rešili samo z 
nekim samoupravnim spora-
zumom o družbeno organizira-
ni usmerjeni gradnji za izgrad-
njo novih stanovanjskih na-
selij, oz. sosesk in sicer zazidal-
nega načrta S3, ki se predvi-
deva za individualno gradnjo 
in S7, ki se predvideva za druž-
beno gradnjo. Treba je nekje, 
verjetno v drugem planskem 
obdobju, ta razkorak odprav-
ljati (več družbene kakor indi-
vidualne gradnje, vsekakor). 
Nujno je, da to vgradimo v naš 
srednjeročni plan krajevne 
skupnosti, ki je sedaj v 
začetku priprav za sprejema-
nje. Mislim, da bomo morali ta 

srednjeročni plan le sprejeti po 
taki samoupravni poti, kjer 
bodo prisotne tako organizaci-
je združenega dela kot vsi kra-
jani in šele na tak način bomo 
lahko naredili temeljito pre-
lomnico na tem področju. 

Ta samoupravni sporazum 
bi moral obsegati praktično 
vse to, kar sem že prej omenil. 
In sicer način sodelovanja in 
usklajevanja pri planiranju, 
programiranju, pripravi in or-
ganizaciji graditve stanovanj, 
urejanju stavbnega zemljišča 
in graditvi spremljajočih ob-
jektov. Vedeti moramo, da da-
nes gradimo tipična stano-
vanjska spalna naselja. Nima-
mo pa dovolj v programu inve-
sticij nobenih zadev v stvareh, 
kot so na primer igrišča. V več-
jih soseskah bi morali skrbeti 
tudi za trgovine z najnujnej-
šimi življenjskimi artikli. Reši-
ti bi morali tudi način in po-
goje financiranja — to je bi-
stvo — urejanje stavbnega 
zemljišča. Vemo, da imamo na 
tem področju velik nered. Po-
tem je tu gradnja stanovanj-
skih objektov in vzporedno 
gradnja spremljajočih objek-
tov. 

Nadalje — vključevanje 
uporabnikov v proces odloča-
nja pri izgradnji. Zelo po-
membno je da se vključujejo 
vsi tisti uporabniki, naj bo to 
občan ali organizacija zdru-
ženega dela, kajti moramo 
doseči, da bomo gradili 
takšna stanovanja, kot jih ra-
bimo. Nadalje bi moral ta sa-
moupravni sporazum vsebo-
vati način samoupravnega 
sporazumevanja med podpis-
niki samega sporazuma in iz-
vajalci posameznih del. 

In končno, določiti neka me-
rila in osnove za oblikovanje 
izhodišč za cene in končnih 
prodajnih cen ter stroškov 
urejanja stavbnih zemljišč. Ce 
ne bomo začeli organizirano 
gradnjo s samoupravnim spo-
razumevanjem, se bodo napa-
ke, ki jih poznamo iz preteklo-
sti, še bolj razširile. 

Omenil bi še to, da imamo 
komunalni prispevek, ki ga 
plačujejo individualni gradi-
telji. Ta je določen brez prave 
strokovne osnove, koliko de-
jansko nekaj stane; potem pa 
se nam vse to maščuje. In če 
ta prispevek vsebuje: vodo, 
elektriko, kanalizacijo in cesto 
in če ta znesek plačamo, po-
tem imamo pravico to tudi 
zahtevati. Sedaj je vprašanje, 
ali smo plačali ekonomsko 
ceno za ta dela ali je nismo. To 
pa lahko reši samo samo-
upravni sporazum, sklenjen 
med vsemi in na strokovni os-
novi. 

Nejko PODOBNIK: 
Morda bi izpostavili le vpra-

šanje združevanja sredstev. 
Sporazum bo moral določiti 



razgovor za urednikovo mizo — razgovor 
stanovanja, ki bodo tem lju-
dem ustrezala. 
Stane ČAR: 

Vemo da je kup problemov, 
ki jih je nakazal že tovariS 
Markelj, katere je treba še re-
šiti v krajevni skupnosti, da 
bomo začeli voditi pravilno us-
merjeno stanovanjsko politiko 
v Zireh. Zdi se mi pa, da je 
kljub temu nesprejemljivo, da 
imamo veliko ljudi, ki pri ban-
ki namensko varčujejo in ni-
majo možnosti odkupiti zem-
ljišča, ker ga ni na razpolago. 
Ni niti komunalno opremlje-
nega, niti neopremljenega 
zemljišča. Nesprejemljivo je, 
da tem ljudem sredstva propa-
dajo. 

Tukaj bomo morali napra-
viti odločen in hiter korak, ne 
samo po tisti redni poti samo-
upravljanja in dogovarjanja. 
Kaj bo krajevna skupnost na 
tem področju naredila? 

Druga ugotovitev pa je na-
slednja. Pravimo, da ekonom-
skih najemnin še dolgo ne bo. 
Trdim, da vsi tisti, ki stanuje-
mo v lastnih hišah, že dolgo 
plačujemo ekonomske najem-
nine, na kakršenkoli način. 
Zakaj danes nekdo z republike 
javlja, da ekonomskih najem-
nin še dolgo ne bo? Tukaj ne-
kaj ni v redu. 

Vinko MARKELJ: 
Na prvo vprašanje bi lahko 

odgovoril, da je treba nujno 
nekaj narediti, če imajo ljudje 
sredstva, ne morejo pa dobiti 
zemljišča. Obstoječi zazidalni 
načrt vsebuje približno 20 par-
cel, ki so še proste. Možnost 
odkupa je, ker je zazidalni na-
črt sprejet. Če lastnik noče 
prodati, občina to sama odku-
pi, ker po odloku o urejanju 
stavbnih zemljišč, ki je bil 
sprejet, točno določa kako. 
Vsa stavbna zemljišča v zazi-
dalnem načrtu, oz. v kraju, 
kjer je urejeno z urbanističnim 
načrtom in zazidalnem načrtu, 
odkupuje občina. Kar je pa iz-
ven tega območja se ureja z 
urbanističnimi redi, pa ureja 
krajevna skupnost. Ravno 
tako za določitev komunalne-
ga prispevka. 

V kolikor je občan zaintere-
siran za neko parcelo, mora 
vprašati in če lastnik ne name-
rava prodati, predlog sporoči 
upravnemu organu, ki predla-
ga občini, da se s pogodbo raz-
lasti. Če hočemo imeti organi-
zirano gradnjo, ne bomo mogli 
mimo tega. Vendar nihče noče 
predlagati, da se lastnika pri-
silno razlasti. Zato bo treba 
urediti na drug način. 

Prosimo, razčlenite vlogo 
Tehnika, ki na našem pod-
ročju vel iko gradi: Kakšni 
so pogoji za njegovo sodelo-
vanje, kaj zavira hitrejšo 
gradnjo, vpliva na višjo ce-
no ali kvaliteto gradenj? 

tudi način gospodarjenja s 
temi sredstvi, zlasti tudi kako 
bi jih oplajali z vsemi možnimi 
krediti? 

Vinko MARKELJ: 
Omenili smo že stanovanj-

ske zadruge. Mislim, da je or-
ganizacija stanovanjskih za-
drug zelo pametna stvar. Tam 
so določena neka pravila igre 
kako zbiramo sredstva, kako 
gradimo, itd. Morali bomo za-
četi s tem, da bomo bolj zain-
teresirali posameznega gradi-
telja — individualnega ali 
družbenega, da bomo s tem 
oplemenitili tudi finančna 
sredstva. 

Kako, je pa vprašanje dogo-
varjanja z bankami, ker bodo 
tudi na tem področju morale 
banke nekaj narediti, da bo 
vlagatelj tudi po več letih do-
bil tisto, kar pričakuje, ne pa 
dosti manj kot sedaj. 

Nejko PODOBNIK: 
Ali je možno, da bomo 

gradili taka stanovanja, kot 
jih rabimo, ker je za to prema-
lo sredstev in kakšne so mož-
nosti, da bomo gradili tudi sta-
novanja, ki jih bomo rabili in 
ne samo stanovanja, ki jih ra-
bimo? 

Vinko MARKELJ: 
Tole bi rad povedal v zvezi s 

stanovanji, ki jih rabimo, ali 
stanovanji, ki bi jih rabili. Če 

gradi individualni občan, se bo 
glede na finančne možnosti 
odločil za tako in tako stano-
vanje. Če se on odloči za sta-
novanje v družbeni gradnji, na 
primer v bloku, ugotovi da 
tega ne bo mogel kriti. V sta-
narini bo morala biti vključena 
tudi razširjena reprodukcija. 
Če kupujem stanovanje, bom 
kupil takega, ki ga bom lahko s 
svojimi sredstvi vzdrževal. 

Izdelati moramo tudi kad-
rovske plane, kakšne poklice 
ali profile rabimo. Vemo, da je 
pri teh kadrih visoka fluktua-
cija, če nimamo domačih, zato 
moramo računati tudi na taka 

Jože ALBREHT: 
Naša delovna organizacija z 

vsemi temeljnimi organizaci-
jami se v zadnjem času dejan-
sko uveljavlja na tem področ-
ju, ali bolje rečeno, ponovno 
uveljavlja. Težave, ki so na 
področju gradnje Zirov, so 
nam znane. Mislim, da smo 
lahko optimisti, z ozirom na 
to, da se Ziri odpirajo, ne samo 
urbano, tudi drugače in je pri-
stop bistveno lažji; tudi s pre-
bivalci se da bolje sodelovati 
kot se je pred petimi ali deseti-
mi leti. 

Na področju stanovanjske 
graditve nastopajo težave 
predvsem zaradi neurejene do-
kumentacije. Zadeve v Zireh 
ne bodo stekle, dokler ne bomo 
imeli dokončno urejene urba-
nistične dokumentacije z vse-
mi elementi in programi ko-
munalne ureditve. 

Izgleda, da bomo sedaj kma-
lu rešili vsaj najpomembnejše 
infrastrukturne objekte — te-
lefonijo smo začasno rešili, 
elektrika je še kolikor toliko v 
redu, ostane še vodovod in ka-
nalizacija, potem menim, da 
ob pametnem planiranju ne bo 
več posebnih težav. 

Sodelovanje pri stanovanj-
ski graditvi mora biti dvo-
stransko, tako preko krajevne 
skupnosti, kakor tudi preko 
stanovanjske skupnosti. 0 tem 
je govoril že predsednik sveta 
krajevne skupnosti. Graditelji 
bodo morali spoštovati druž-
bene dogovore in drugače 
vključevati v ta prostor. Druž-
beni dogovor pa jasno govori, 
kako na j se stanovanjska 
gradnja odvija v prihodnje. 

Treba je izpostaviti tudi ta-
koimenovane dohodkovne od-
nose pri stanovanjski graditvi. 
Tega pa ne znamo narediti, 
ker ne poznamo organizatorja. 
Sigurno je stanovanjska skup-
nost tista, ki bo zastopala in-
terese vseh graditeljev. Po 
drugi strani pa je veliko vpra-
šanje, kakor organizirate izva-
jalce, kajti vemo, da jih je na 
enem samem objektu 15 do 25. 

Ko govorimo o ceni, kaže 
omeniti dve stvari na področju 
naše občine. Statistika za pet 
let nazaj ugotavlja, da so v 
škofjeloški občini kot v celoti 
stanovanja med najcenejšimi. 

V Zireh pa je treba upošte-
vati nekaj dejstev, mimo 
katerih se trenutno ne da, pri-



razgovor za urednikovo mizo — razgovor 
čakujemo pa, da bi skupaj s 
krajevno skupnostjo in izva-
jalci lahko vplivali tudi na to. 

Ziri so na izredno geografsko 
neugodni lokaciji, ker je treba 
vse gradbene materiale, ki so 
veliki in težki, preskrbeti iz od-
daljenih krajev. V kraju ni niti 
nasipnih materialov, ki jih tu-
kaj rabimo zelo veliko zaradi 
visoke podtalnice, zato jih mo-
ramo dovažati iz oddaljenih 
krajev. Ziri so na takem 
terenu, kjer je gradnja soraz-
merno draga, ker je slabša no-
silnost terena, drugič so tu vi-
soki transportni stroški, tret-
jič, primernih delavcev na 
področju Zirov ni in se morajo 
voziti vsak dan iz Škofje Loke, 
tudi zato ker le-teh tukaj tudi 
ne moremo nastaniti in tudi 
ne prehraniti. 

Ce vse te elemente sešte-
jemo, vidimo, kakšen je končni 
rezultat. Ne moremo biti eko-
nomsko cenejši in tako so sta-
novanja v Žireh razmeroma 
draga. 

Glede funkcionalnosti in 
kvalitete stanovanj bi povedal 
naslednje. 

V naši družbi delamo precej 
velike napake in ugotavljamo, 
da slepo kopiramo neke si-
steme. Naša neznanka je 
vključevanje v prostor. Da pa 
je mera polna ugotavljamo, da 
betonsk* stolpnice, ki smo jih 
kopirali po naših zahodnih so-
sedih, niso humana stanova-
nja. Same betonske stene so 
preveč monolitne in pravijo, 
da na človeški organizem (živ-
čni sistem) to zelo slabo vpli-
va. Tako stanovanje je res zelo 
nečloveško. Človek je zaprt 
med štiri stene in je ujetnik na 
svobodi. Delamo tudi tako 
monolitne objekte (tu pa so 
predvsem tehnični predpisi za-
radi varnosti in stabilnosti ob-
jekta), tako je vsaka predelava 
stanovanja izredno problema-
tična. V Žireh na srečo še ni 
takih objektov. 

Celotna družba si prizadeva, 
da bi te stvari odpravila. Ome-
niti moram tudi, da stanovanj-
sko gradnjo vse preveč gle-
damo skozi dinar, vendar iz-
redno ozko, kratkoročno. 
Standard pa bo rastel, vsaj 
pričakujemo. In če primerja-
mo na primer Dansko, imajo 
tam bistveno drugačne nor-
mative. Tam garsonjere gradi-
jo večje, približno 50 kv. m, pri 
nas je pa to trosobno stano-
vanje. Normalno trosobno sta-
novanje pa je tam 120 kvad-
ratnih metrov. 

Mi trenutno tega ne zmore-
mo. Morali pa bi osvojiti tako 
tehnologijo, da bi z manjšimi 
posegi lahko zgradili večja sta-
novanja. Vse tehnologije, ki 
jih sedaj uporabljamo na pod-
ročju občine, bodo kmalu 
zavrle. Pripravljamo se, da bi 
tudi normative, ki so za stano-
vanjske minimume ali maksi-
mume malo bolj prilagodili 
Človeku. 

In končno, novi materiali, ki 
prihajajo, ustvarjajo boljše, 
bolj zdravo okolje in mislim, 
da ni nujno, da so dražji. 

Glede kvalitete bi povedal, 
da smo nekje na jugoslovanski 
ravni, odnosno slovenski, ki pa 
ni taka kot bi jo želeli. Imamo 
izredne težave z zaključnimi 
deli, s finalizacijo. Od vseh in-
štalacijskih materialov, ki jih 
ni in so slabe kvalitete, do raz-
nih podov, tlakov, ki jih pri-
manjkuje, da so okovja še ved-
no taka kot so bila po vojni, 
imamo tudi štedilnike, ki so 
nekateri stari, nekateri pa no-
vejši. Tukaj imamo največ te-
žav in to vidimo tudi iz rekla-
macij. 

Nejko PODOBNIK: 
Na našem področju ne go-

vorimo samo o ceni stanovanj-
ske gradnje, ampak govorimo 
tudi o nekaterih zadevah, ki so 
nujne za blokovsko gradnjo, 
na primer centralna kurjava. 
To je pri nas zelo problematič-
no, vemo da so gradili bloke 
brez centralne kurjave. Zirovci 
mislimo, da bi se centralna 
kurjava kljub povišani ceni 
morala vgrajevati v nove blo-
ke. 

In še eno vprašanje: Ali je v 
resnici za sodobno, humanizi-
rano naselje treba manj pro-
stora za ljudi, ki stanujejo v 
bloku, z vsemi stvarmi, ki jih 
danes rabi stanovalec, kot 
recimo, če bi gradili v okviru 
usmerjene stanovanjske iz-
gradnje nekaj bolj smotrnega 
in človeškega, s primerno 
urejenim okoljem. 

Jože ALBREHT: 
Okrog centralnega ogreva-

nja j.e treba priznati, da smo 
naredili veliko napako. To je 

bila sicer dogovorjena napaka, 
vendar krivda pade bolj na nas 
kot na občane, ki smo jih ta-
krat spraševali. Posledice se 
vidijo še danes. Za te objekte, 
ki jih sedaj gradimo vemo, da 
je kotlovnica načrtovana in bo 
vključeno tudi centralno ogre-
vanje po sodobnem sistemu. 
Treba pa bo prav na tem pod-
ročju nekaj narediti. Ko se 
bodo gradili naslednji objekti, 
bi bilo treba v obstoječe objek-
te, ki so brez centralnega ogre-
vanja tudi vgraditi centralno 
kurjavo. Pred časom smo že 
predvidevali, da bi grobo inšta-
lacijo le vgradili, vendar tega 
nismo napravili in tu smo na-
redili generalno napako. Ko bi 
imeli že cevi položene, bi sedaj 
še samo priključili in vgradili 
radiatorje in stvar bi bila hitro 
rešena. Tako pa bo treba vse 
na novo. Vendar mislim, da se 
v takih stanovanjih ne da ži-
veti brez centralnega ogreva-
nja. Plačal pa bo to seveda 
najemnik stanovanja, ali last-
nik, ali etažni lastnik. 

Na drugo vprašanje pa je 
odgovor nasproten. Bolj orga-
nizirana gradnja dejansko lah-
ko zaseže manj površin in 
ostane več prostora za rekrea-
cijske objekte. Na primer, v 
Podlubniku 380 individualnih 
hiš zavzema tri četrt zemelj-
skih površin, 620 družbenih 
stanovanj pa četrtino zemelj-
skih površin. S pravilno ur-
banizacijo se da na manjših 
površinah doseči več prostih 
površin kot jih mi znamo. 

Pri nas se že pojavlja misel-
nost, ki je v nekaterih razvitih 
državah že precej razvita, da 
bi kazalo stanovanje zgraditi 
do tiste faze, ki jo vsak sam ne 
more, notranjost pa bi lahko 
lastnik sam, kot bi si želel. 
Prav to delajo ponekod na 

Danskem. S tem so dosegli dve 
stvari: osnovna cena stano-
vanj je nižja, ker veliko prispe-
va lastnik sam, drugič vse ljudi 
so pripravili do delavnosti, pri-
pravili so jih tudi do ljubezni 
do svojega bodočega doma in 
tretjič, širok krog ljudi so 
usposobili za določena dela. 
Tudi igrišča so uredili le neka-
tera, tako kot morajo biti, dru-
ga pa urejajo otroci sami. Mi 
smo to videli in ocenili, da je 
kar v redu. 

Stane CAR: 
Vsa ta vprašanja se navezu-

jejo tudi na zazidalni načrt. 
Pokazali so nam, kakšen blok 
lahko naredijo, kakšen je zari-
san v zazidalnem načrtu in ni-
mamo nobene izbire, ker ni-
smo dovolj elastični, da bi zna-
li kakšno stvar spremeniti. 

Vinko MARKELJ: 
Zaradi tega je treba bodoče-

ga graditelja pritegniti, da so-
deluje že pri izdelavi zazidal-
nega načrta. To je nujno. Ce 
pogledamo danes, imamo zazi-
dalni načrt izdelan in sprejet, 
ga spreminjamo, na primer: 
nekdo se je spomnil, da bi na-
redili 10 vrstnih hiš. Ni pa ni-
kogar vprašal, če je zainteresi-
ran za gradnjo vrstne hiše. 

Mi velikokrat delamo druž-
beno škodo, to pa zaradi tega, 
ker se prej samoupravno ne 
dogovorimo, vendar smo danes 
v tisti fazi, ko se bomo morali 
samoupravno dogovarjati in 
tudi naša dolžnost je, da preko 
samoupravnega dogovarjanja 
vse to izpeljemo. 

V tovarni se med drugim 
ukvarjate s stanovanjskimi 
vprašanji. Kaj, recimo, Al-
pina pričakuje od organov 



razgovor za urednikovo mizo — razgovor 
krajevne skupnosti, sa-
moupravne stanovanjske 
skupnosti in tudi ostalih 
delovnih organizacij v Zi-
reh, da bi bila ta dejavnost 
bolj usklajena s potrebami 
ljudi? 

Marta MLINAR: 
Nakazali ste že veliko vpra-

šanj, ki jih je tudi naša komi-
sija že velikokrat obravnavala. 

V prvi vrsti bi povedala ne-
kaj okrog povezave delovne 
organizacije, oziroma združe-
nega dela, s krajevno skupno-
stjo in samoupravno stano-
vanjsko skupnostjo. 

Lahko rečem, da povezave s 
krajevno skupnostjo praktično 
ni bilo. Zelo podobno je tudi s 
povezavo z ostalimi delovnimi 
organizacijami v Zireh in po-
dobno je bilo tudi s samo-
upravno stanovanjsko skup-
nostjo. 

Okrog planiranja smo imeli 
stalne probleme. To je nakazal 
že tovariš Albreht. Vemo, da 
smo planirali iz dneva v dan, 
oz. iz leta v leto in še ti plani 
so se spreminjali, pač prilaga-
jali potrebam. Dolgoročnejše-
ga planiranja pa dejansko ni 
bilo. 

Sigurno pa je, da je planira-
nje stanovanjske gradnje tes-
no povezano s planiranjem 
kadrov, v delovni organizaciji. 
In tako kot je bilo s plania-
njem kadrov, tako je bilo tudi 
s planiranjem stanovanj. Upa-
mo, da se bo v naslednjem 
srednjeročnem obdobju to pre-
maknilo, s tem da bomo plani-
rali kadre in s tem bomo tudi 
stanovanjsko gradnjo lahko 
planirali bolj dolgoročno. 

Seveda so tu še problemi 
fluktuacije, vendar menim, da 
to še ni glavni problem. 

Kar zadeva povezavo med 
Alpino in ostalimi delovnimi 
organizacijami, moram pove-
dati, da do sedaj te povezave 
ni bilo. Zmeraj smo se sestali 
takrat, ko se je odločalo, da 

bodo gradili blok, zraven je bil 
tudi predstavnik stanovanjske 
skupnosti in to je bilo že pri-
bližno vse. 

Tako smo bili na sestankih 
prisotni samo predstavniki Al-
pine, Kladivarja in Etikete. 

Problem je bil tudi v tem, 
ker imajo manjše delovne or-
ganizacije manj sredstev in 
niso namenile sredstev za na-
kup družbenih stanovanj, 
medtem, ko je Alpina vedno 
planirala več sredstev za na-
kup družbenih stanovanj. Os-
tale delovne organizacije pa so 
le dajale kredite za individual-
no gradnjo. 

Mislim, da se bo v prihod-
njem srednjeročnem obdobju 
kaj premaknilo, glede na to, da 
imamo v našem samouprav-
nem sporazumu določeno, da 
delovne organizacije, kjer je 
zaposlen zakonec, prispevajo 
polovico sredstev vrednosti 
stanovanja v obliki posojila za 
dobo 10 let po obrestni meri, ki 
velja za stanovanjske kredite. 
S 1. 1. 1979 to določilo našega 
samoupravnega sporazuma 
velja in sedaj, ko smo pred 
tem, da bodo stanovanja vse-
ljiva v sedaj grajenih stano-
vanjskih blokih, se že pojavlja 
problem, kako to uskladiti. 
Vemo, da je velik problem v 
tem, da je od 40 prosilcev za 
stanovanja, polovico takih, da 
so zakonci zaposleni v drugih 
delovnih organizacijah. Kako 
se bomo domenili, da bi to 
reševali skupno, je še odprto 
vprašanje in verjetno da se bo-
mo morali o tem še dogovoriti 
in ne samo pogovarjati, ker 
drugače ne bomo ničesar rešili, 
ker v našem sporazumu dolo-
ča, da v primeru, če se delovna 
organizacija ne strinja z naši-
mi pogoji, se stanovanjsko 
vprašanje delavca ne reši. Ce 
pa se ne bomo mogli dogovori-
ti, se lahko zgodi, da bodo sta-
novanja prazna. Tega pa si 
vsekakor ne bomo mogli privo-
ščiti. Z nekaterimi delovnimi 
organizacijami v Zireh smo že 
stopili v stik in ta problem 
tudi nakazali in upamo, da se 
bo to do takrat, ko bodo stano-
vanja vseljiva, tudi rešilo. 

Glede povezave s stanovanj-
sko skupnostjo v Skofji Loki bi 
povedala naslednje: 

Ni bilo posebne povezave, 
razen občasne. Mislim, da bi 
morali predvsem s samouprav-
no enoto za drubženo pomoč v 
stanovanjskem gospodarstvu 
doseči tesnejšo povezavo, in si-
cer, da bi samoupravna enota 
za družbeno pomoč reševala 
res probleme družin z nižjimi 
osebnimi dohodki, ki res ne 
morejo same rešiti stanovanj-
skega vprašanja, in to samo s 
tesno povezavo med delovnimi 
organizacijami in stanovanj-
sko skupnostjo. 

To je nekaj problemov, ki so 
sedaj nakazani, medtem ko re-
šeni še zdaleč niso. 

Stane CAR: 
Vemo, da imamo precej mla-

dih družin, katerim je stano-
vanjska skupnost dala stano-
vanje za dobo petih let, Alpina 
pa je dala soglasje, da jim bo 
pomagala rešiti stanovanjski 
problem. 

Vem za primere, kjer so mla-
de družine že prenehale na-
mensko varčevati, kljub temu, 
da so se prej pogodbeno obve-
zale. Ka j bodo na tem področ-
ju naredile prizadete delovne 
organizacije, ki so se obvezale, 
da bodo pomagale rešiti njihov 
stanovanjski problem. 

Dolžnost delovnih organi-
zacij pa je, da tudi tiste mlade, 
ki pridejo v delovne organiza-
cije, začnejo usmerjati, da 
čimprej začnejo namensko 
varčevati za stanovanje. 

Ti ljudje začnejo razmišljati 
šele takrat, ko postane stano-
vanjski problem že viden in je 
ena soba premajhna za druži-
no. Tedaj zahteva pomoč de-
lovne organizacije, oziroma 
stanovanje. Kaj bomo naredili 
na tem področju, da bodo tudi 
mladi začeli varčevati za sta-
novanje pravočasno. 

Marta MLINAR: 
Res je, da v letu 1980 poteče 

prvi rok za tiste, katerim smo 
izdali garancijo, da po petih 
letih skupno (delovna organi-
zacija — delavec) rešimo sta-
novanjsko vprašanje. 

Res je, da je rok pet let stra-
hovito kratka doba, če pomi-
slimo, da danes stane dvosob-
no ali trosobno stanovanje 70 
starih milijonov in več in to je 
dejansko za mlado družino ne-
mogoča vsota. 

Morali pa bi stremeti vsaj za 
tem, da bi vsakdo plačal last-
no udeležbo, s tem, da bi ga 
obvezali, da namensko varču-
je, da del sredstev le prispeva, 
ker je v petih letih odkup 
praktično nemogoč. 

Nejko PODOBNIK: 
Mislim, da ima komisija pri 

svetu krajevne skupnosti og-
romno nalog in verjetno bo 
treba še veliko dogovorov, 
predvsem pa stvari tudi v 
praksi izpeljati. 

Vsa sredstva, ki jih združu-
jemo v delovnih organizaci-
jah, ki so namenjena za sta-
novanjsko izgradnjo, so druž-
bena sredstva. Ce gre za druž-
bena sredstva, potem bi mora-
li takoj začeti govoriti o od-
govornosti do smotrnega rav-
nanja s temi sredstvi. Na tem 
področju bo treba ljudi res 
usmeriti in zainteresirati, da 
se vključijo tudi s svojimi 
lastnimi sredstvi. 

Se eno kratko vprašanje v 
zvezi s kadrovskim proble-
mom: Smo krajevna skupnost, 
ki kadre zelo rabimo. Delovne 
organizacije se širijo, razvijajo 
in strokovnjake iščemo po-

vsod. Vemo pa, da teh ljudi ni 
preveč. Kdo je pravzaprav ka-
der? Ali je to res tisti, ki ima 
najmanj višjo izobrazbo, ali je 
to lahko tudi kakšen drug, 
tudi strokovnjak na svojem 
področju, na primer orodjar? 

Kako na ravni krajevne 
skupnosti uskladiti odnos do 
teh kadrov? 

Janez KAVClC: 
Na skupščini stanovanjske 

skupnosti bo potrjen pravilnik 
o odnosu do teh kadrov, zbra-
na so tudi že sredstva. Pripom-
be pa so, ker je bil narejen 
tako, da se sredstva dajo za 
trajno uporabo. Sredstva pa 
praktično niso za trajno upo-
rabo, zato se ta pravilnik po-
pravlja. Res pa je tudi trenut-
no, da leži 300 milijonov, ki ni 
razporejenih. 

V tem sporazumu tudi ni 
opredeljeno, kdo je kader in si-
cer, kako neka delovna organi-
zacija smatra. 

Ce delovna organizacija ni-
ma sredstev, lahko dobijo 
sredstva, ki so zbrana v ta na-
men, vendar so ta sredstva last 
stanovanjske skupnosti. 

Marta MLINAR: 
Lansko leto, ko smo plani-

rali razdelitev teh stanovanj, 
smo se z osnovno šolo^logovo-
rili o tem, ker vemo, da oni ni-
majo toliko denarja, da bi lah-
ko kupili kakšno stanovanje, 
zato je osnovna šola v dogovo-
ru s stanovanjsko skupnostjo 
in ostlaimi delovnimi organi-
zacijami planirala nakup ene-
ga stanovanja, ki naj bi bil 
plačan iz teh sredstev. 

Tudi znotraj delovne orga-
nizacije imamo stalne proble-
me okrog kadrovskih stano-
vanj. Izdelana morajo biti me-
rila za pridobitev pravice do 
kadrovskega stanovanja. Po-
stavlja se tudi vprašanje, ali je 
kadrovsko stanovanje tisto, ki 
mu preide v trajno last, ali ima 
delovna organizacija še vseeno 
možnost, da s tem stanova-
njem razpolaga, tako kot z 
ostalimi družbenimi stanova-
nji. 

Vprašanje je, kako bomo to 
izpeljali, ker praksa sodišč 
kaže, da mora biti to res kom-
pletno obdelano, v nasprot-
nem primeru se lahko pojavijo 
težave. 

Nejko PODOBNIK: 
Tukaj je še eno vprašanje, ki 

se pojavlja tudi v praksi. Kdor 
je upravičen do kadrovskega 
stanovanja, to stanovanje tudi 
dobi, ne da da kakršnokoli 
lastno udeležbo, medtem, ko 
drugi interesenti za stanova-
nje, ki ne sodijo v okvir 
kadrovskih potreb, pa morajo 
sodelovati s svojimi lastnimi 
sredstvi. 

Tisti, ki kadrovsko stanova-
nje dobijo, pa so običajno bo-
lje situirani delavci. 



razgovor za urednikovo mizo — razgovor 
To je življenjska investicija. 
Zato velja še nekaj pripomniti 
o zbiranju sredstev in hranil-
nih vlog. Mislim, da bo tudi v 
bančništvu treba nekaj novih 
ukrepov, če bo inflacija tako 
velika. T u k a j ni nobene per-
spektive. Na primer, štedil 
bom pet let, poprečna inflacija 
pa je 20%. K a j mi torej osta-
ne? Naše vloge bi morali pre-
razporediti za na jemanje kre-
ditov izvajalcev v skladu z 
družbenim dogovorom, da 
bom, če bom začel varčevati in 
bom plačeval v anui te tah z 
ozirom na vezano vlogo, da bo 
meni dinar takra t pomenil to-
liko, kolikor je dejansko vre-
den. 

To bomo slejkoprej morali 
začeti uvajat i , drugače ne 
bomo mogli spodbuditi varče-
valcev. 

V smernicah planskih izho-
dišč ekonomskega razvoja re-
publike je zapisano, da druž-
beni standard mora rasti neko-
liko hitreje kakor osebni. Da-
nes pa vidimo, da je ravno na-
robe. Ce pa se bomo družbeno 
dogovorili ne bomo mogli kar 
tako odstopati. Seveda pa je 
potrebno veliko sodelovanje 
ljudi, veliko dobre volje, strp-
nosti, upoštevati, da smo vsi, 
ki živimo v krajevni skupnosti, 
zato odgovorni, ker le tako 
bomo napredovali. 

Kakšno v logo ima Loka-
invest v s tanovanjski gra-
ditvi? 

Jože Hauptman: 
Lokainvest — organizacija 

za investitorski inženiring, 
Škofja Loka, je podpisnica 
Družbenega dogovora za sta-
novanjsko graditev v občini 
Škofja Loka. Njena vloga je 
v tem, da izvaja pripravljalno-

Janez KAVClC: 
Na stanovanjski skupnosti 

imamo veliko problemov okrog 
tega. Mislim pa, da bo treba 
dati poseben poudarek dogo-
voru v krajevni skupnosti. Iz 
okvira krajevnih skupnosti, 
delovnih organizacij in tozdov, 
bodo morale delegacije zasto-
pati svoja stališča in na teh 
stališčih razvijati sistem, ker 
le v krajevni skupnosti pozna-
jo probleme delovnih organi-
zacij, zato je krajevna skup-
nost tista, ki bo zbrala potrebe 
in dala predlog, katera delov-
na organizacija je upravičena, 
da dobi sredstva za kadrovska 
s tanovanja . 

Ravno okrog te dileme, da 
kadrovsko s tanovanje pona-
vadi dobijo bolje situirani de-
lavci, se sedaj na stanovanjski 
skupnosti v odborih razprav-
lja, kako določiti to v pravil-
niku. 

Kako načrtuje s tanovanj-
sko gradnjo, oziroma kako 
usmerjate namenska sred-
stva v manjš ih de lovnih or-
ganizacijah? Kaj pogreša-
te? 

Tone PRIMOŽIČ: 
Razmere so take, kot jih je 

nakazala že Mlinarjeva. Pro-
blem je v tem, ker smo manjši 
in tako je tudi denarja , ki je za 
to namenjen, manj . 

Dokler smo reševali samo 
prošnje za individualne grad-
nje, nismo imeli problemov. Ti 
pa so nastali, ko smo začeli do-
bivati prošnje za družbena 
s tanovanja in pojavil se je pro-
blem odkupa s tanovanj v blo-
kih. Prijave so bile, vendar se 
je pokazalo, da z denarjem, ki 
ga mi lahko namenimo, ne mo-
remo rešiti vseh stanovanjskih 
problemov. Vsi vemo, da so 
stanovanja draga, zato nismo 
mogli pomagati prosilcem. 
Vprašanje je, če bomo sploh 
kdaj lahko v taki obliki po-
magali pri reševanju stano-
vanjskih problemov v okviru 
krajevne skupnosti. 

Pozdravljam pa predlog, da 
hi Šli na neko usmerjeno druž-
beno gradnjo — do določene 
faze s pomočjo družbene grad-
nje, nato pa vsak sam, po svo-
jem okusu in po svojih mož-
nostih. In mislim, da se da 
marsikaj narediti v lastni reži-
ji- S sporazumevanjem v šir-
nem krogu krajevne skupnosti, 
z delovnimi organizacijami, bo 
Potrebno stanovanjske proble-
me, ki bodo sigurno še nasta-
jali, še reševati in vidim rešitev 
v tem. 

2e Mlinarjeva je poudarila 
sodelovanje med delovnimi or-
ganizacijami v krajevni skup-
nosti. 

Alpina je večja in jasno ima 
tudi več denarja. Taka delov-
na organizacija lahko kupi po-
lovico stanovanja prosilcu. Ce 

primer odštejemo polovico 

vrednosti s tanovanja za neke-
ga prosilca, je to približno 70 % 
vsote, ki jo letno zberemo za te 
namene. 

Morali pa bi v okviru kra-
jevne skupnosti s sodelova-
njem s samoupravno stano-
vanjsko skupnost jo in izvajal-
cem, razširiti dogovarjanje in 
da se sredstva vlagajo, oz. na-
mensko varčujejo, v širšem ok-
viru, če gre tu za reševanje 
problematike vseh zaposlenih 
v krajevni skupnosti. 

V bodoče vidim rešitev le v 
tem, da bomo šli v širšo akcijo, 
drugače delavci v manjših de-
lovnih organizacijah res ne bo-
do mogli reševati vseh proble-

Marta MLINAR: 
Mislim, da je Alpina že reše-

vala ta vprašanja, to je pred-
vsem nujne primere, ko se ni-
smo vprašali, ali dela zakonec 
v Etiketi, Poliksu ali kje 
drugje, s tem da so te delovne 
organizacije podeljevale kredi-
te za individualno gradnjo in 

jasno, da je bila to zanje boljša 
rešitev in tega načina bi se radi 
posluževali tudi v naprej, kar 
je tudi razumljivo. Alpina 
mora gledati tudi za svoje de-
lavce, da se bodo sredstva 
oplodila, ker glede na to, da 
letos planiramo nakup 23 sta-
novanj bomo morali ugotoviti, 
kje se bo dalo dobiti še ka j 
sredstev. 

To pa je z lastno udeležbo in 
pa s polovice prispevka delov-
ne organizacije, kjer je zapo-
slen zakonec. 

Stane CAR: 
Pripomnil bi še to: pri vklju-

čevanju organizirane stano-
vanjske gradnje ne smemo po-
zabiti tudi na tiste delovne or-
ganizacije, ki imajo tuka j svo-
je izpostave in sedež nekje 
drugje. Te delovne organizaci-
je doslej še niso ničesar prispe-
vale za rešitev stanovanjskega 
vprašanja svojih delavcev, am-
pak je šlo to vse na breme Al-
pine. Tudi pri tem bi morala 
svojo vlogo odigrati krajevna 
skupnost. 

Vinko MARKELJ: 
Mislim, da bo povezava — 

združeno delo — krajevna 
skupnost lahko rešil samo sa-
moupravni sporazum o organi-
zirani gradnji. 

Vemo, da je Alpina nosila 
glavni delež v reševanju stano-
vanjskih problemov. 

Vemo tudi, da bomo morali 
imeti več kadrovskih stano-
vanj. Zakaj? Glede na lokacijo 
Zirov. Prometno smo zelo sla-
bo povezani in tudi rekreacij-
skih in kulturnih objektov 
imamo premalo, tudi to bomo 
morali imeti in združevati 
sredstva za take potrebe. 

Mislim, da je s tanovanje ve-
lik del drubženega s tandarda. 
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NA N O V O Ž I V L J E N J S K O P O T S T A STOPILA 
Marija Jereb iz TOZD Obutev Žiri in Pavel Jenko iz 
TOZD Plastika Žiri. Obema iskrene čestitke! 

razgovor za urednik 
(Nadaljevanje s 17. strani) 

organizacijska dela za usmer-
jeno stanovanjsko graditev v 
Skofji Loki, Železnikih, Zireh 
in drugod, kakor tudi da izvaja 
strokovno nadzorstvo nad 
gradnjo, sodeluje pri formira-
nju cene stanovanj ter v ime-
nu izvajalca vrši prodajo sta-
novanj. Vse to seveda na pod-
lagi veljavne urbanistične in 
tehnične dokumentacije. Z 
drugo besedo bi lahko rekli, da 
je glavni koordinator med šte-
vilnimi dejavniki, ki so udele-
ženi v procesu graditve stano-
vanj od naročila zazidalnega 
načrta, pridobivanja in oprem-
ljanja stavbnega zemljišča, 
pridobivanja tehnične doku-
mentacije, zbiranja potreb, 
angažiranja izvajalcev del in 
izvrševanje strokovnega nad-
zora ter prodajo stanovanj. To 
so aktivnosti, ki jih uspešno 
lahko obvlada le za to uspo-
sobljena organizacija, ki ima 
na razpolago ustrezne stro-
kovne kadre raznih profilov od 
pravnikov, gradbenikov, stroj-
nih in elektro inženirjev, itd. 

S kakšnimi problemi se 
srečujete v Zireh? 

Jože Hauptman: 
Problemi v Zireh niso nič bi-

stveno drugačni, kot so proble-
mi stanovanjske gradnje dru-
god v občini v SR Sloveniji ali 
celo v Jugoslaviji. Običajno se 
začno že pričakovane težave 
pri pridobivanju potrebnih 
zemljišč, iskanja soglasij in do-
voljenj. Poseben problem: Ziri 
so majhno tržišče, vedno je 
treba dograjevati le tisto, kar 
se bo predvidoma lahko vnov-
čilo, saj stanovanja niso tako 
potrošno blago, ki bi ga lahko 
ponudili na drugem tržišču. 
Vedno tudi ni mogoče graditi 
prav takšnih stanovanj, za ka-
tera je trenutno interes na 
tržišču, saj se potrebe pri kup-
cih pogosto že spremene od 
naročila za projektno doku-
mentacijo do konca gradnje. 
Poseben problem letos pred-
stavlja že tudi pomanjkanje 
gradbenih in drugih kapacitet 
in gradbenega materiala. Pose-
bej važna bi bila kontinuiteta 
gradnje, da bi v Zireh lahko 
gradili neprekinjeno, ne pa za 
vsakim objektom gradbišče 
pospravljali, nato pa vsakega 
novega spet na novo organizi-
rali. No, v tej smeri v Zireh 
zadnja leta kaže na bolje. Raz-
veseljivo je, da je tudi v Zireh 

prodrlo spoznanje, da je zem-
lja take vrste dobrina, ki se 
potroši lahko samo enkrat. 
Problemi so seveda številni, 
saj so jih izražali že moji sogo-
vorniki. Na vsak način pa je 
v izogib večjim problemom, 
gradnjo pripravljati pravo-
časno, da ni časovnih stisk za 
organizacijo in pripravo, kate-
ri strošek je običajno manjši 
od 10 %, nameniti več časa, 
samo gradnjo pa izvesti kar 
najhitreje v izogib podražit-
vam gradbenih materialov in 
storitev ter spoštovati dogo-
vorjene roke. Kupec mora ve-
deti, kaj bo kupil, kako go iz-
gledalo, kakšna je cena in kdaj 
bo stanovanje zagotovo vse-
ljivo. 

Osnovna naloga naše delov-
ne organizacije, ki ji stano-
vanjska gradnja predstavlja 
ca. 20% celotne dejavnosti, je 
in bo še v prihodnje, v organi-
zaciji in pripravi družbeno 
usmerjene stanovanjske grad-
nje v naši občini, da bi le ta 
lahko kar najuspešneje in ne-
moteno potekala. 

Morda naj opozorim še na 
nekaj: v blokih, ki jih tre-
nutno gradijo, je prostih še 
6 stanovanj, od tega 2 tro-
sobni, 3 dvosobna in 1 eno-
sobno. 

Ob tem naj povem, da je 
Alpina že odkupila 23 sta-
novanj. 

Pogodbe so v Zireh podpi-
sale vse delovne organiza-
cije, razen Elektro Ljub-
ljana. 

Pa še to: Lokainvest po 
družbenem dogovoru zbira 
interesenta za gradnjo tret-
jega bloka. Mislim, da je 
čas, da se odločimo. 

Pri gradnji je namreč po-
membna tudi kontinuiteta 
gradnje (nepretrganost), 
kar zelo zmanjšuje režijske 
stroške. 

Zaključek: 
Vse tako kaže, da bo treba 

temeljito samoupravno dogo-
varjanje, zlasti v krajevni 
skupnosti. 

Opredeliti bo treba pojem 
osebnega in družbenega stan-
darda in prilagoditi potrebam 
občanov in možnostim v kra-
jevni skupnosti. 

Razširiti bo treba namensko 
varčevanje. 

Zlasti v delovnih organiza-
cijah bo treba poskrbeti, da 
bodo v plane drubženo-eko-
nomskega razvoja vključena 
tudi stanovanjska vprašanja. 

lrma Frelih. referent za de-
lovna razmerja 

mmB 
Konec meseca marca in v 

prvi polovici aprila je stopilo v 
delovno razmerje 17 delavcev, 
z delom pa je prenehalo 8 de-
lavcev. Večje gibanje delavcev 
je predvsem zaradi odhoda in 
vračanja delavcev s služenja 
vojaškega roka. 

V TOZD Obutev Ziri so na-
stopili delo Branko Benedik, 
Sonja Ušeničnik, Mitar Perič, 
Josip Jurendič, iz JLA sta se 
vrnila Drago Grošelj in Ro-
man Šubic, v obratu na Colu 
so nastopili delo Lidija Kavčič, 
Marjetka Rudolf, Jožica Še-
mrl in Marija Hladnik, v 
TOZD Prodaja pa Nijaz Šehič 
v prodajalni Sarajevo, ki se je 
vrnil iz JLA, Durdica Stipanič 
v prodajalni Osijek, Jadranka 
Kolarec v prodajalni Zagreb I, 
Vladka Poznanov v prodajalni 
Travnik in Katica Topolski v 
prodajalni Sombor. Po odslu-
ženju vojaškega roka sta v 
TOZD Plastika nastopila delo 
Janez Jereb in Franc Jereb. 

Z delonim razmerjem v 
TOZD Obutev Ziri so prene-
hali Marta Bačnar in Ramiz 
Huremovič, ki je odšel v JLA. 
V TOZD Plastika so prenehali 
z delom Bogdan Trček, Rajko 
Strel in Marko Mlinar ter 
Pavel Jenko, ki sta odšla v 
JLA. V Delovni skupnosti 
skupnih služb je z delom pre-
nehala Majda Dragovan, v 
TOZD Prodaja pa je odšel na 
služenje kadrovskega roka 
Franci Mlinar. 

V P O K O J S T A O D Š L A 

V mesecu aprilu sta odšla v pokoj Marija Mravlje in 
Ivan Bajt — oba iz oddelka sekalnice 

Želimo jima veliko zdravja in čimboljšega počutja v 
krogu domačih. 
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Tone Eniko je spet zmagal 
ŠAHISTI BODO MORALI 
ŠE VEC VADITI IN 
TEKMOVATI 

Ce analiziramo šahovsko 
dejavnost v letošnjem letu, 
lahko ugotovimo, da je bil 
od lanskega leta napredek 
očiten; še vedno pa ne tak 
kot smo si želeli. Veliko 
smo igrali hitropotezni šah, 
manj časa pa smo posvetili 
počasnemu šahu in teore-
tičnemu delu. Prav tu nas 
čaka še veliko truda. Še 
bolj in pogosteje bomo 
morali sodelovati na raznih 
tekmovanjih, tako v občin-
skem, kakor tudi v gorenj-
skem in republiškem meri-
lu, kajti le tako bomo lahko 
npredovali. 

Sedaj pa še nekaj rezul-
tatov. Zaključili smo po-
časni turnir šahovskega 
društva Alpina. Sodelovalo 
je petnajst šahistov. Zma-
gal je Tone Eniko, drugo 
mesto je zasedel Adolf Križ-
nar, tretje pa Jure Rupert. 

V sodelovanju s sindikal-
no organizacijo smo orga-

nizirali tudi hitropotezno 
posamično prvenstvo Alpi-
ne. Prvi je bil Tone Eniko, 
drugi Nejko Podobnik, tret-
ji Ivan Capuder. 

V osnovni šoli Padlih 
prvoborcev Ziri pa je bilo 
pionirsko prvenstvo občine 
Škofja Loka. Največji us-
peh so naši pionirji dosegli 
med starejšimi pionirji, 
kjer so bili ekipno prvi, 
Jure Rupert pa je postal še 
posamični občinski prvak. 
Upamo, da bo tako tudi na 
Gorenjskem prvenstvu. 

V počastitev Praznika 
dela bo šahovsko društvo 
pod pokroviteljstvom Alpi-
ne, prvo nedeljo v maju or-
ganiziralo tekmovanje ekip 
žirovskih organizacij zdru-
ženega dela. 

Čeprav je nastopila po-
mlad in pride za njo za šah, 
še manj ugodno poletje, 
bomo z vadbo nadaljevali, 
vendar s to razliko, da bodo 
od sedaj naprej treningi le 
ob torkih zvečer. 

Šahovsko društvo 
ALPINA 

Denar za kulturo 
koristno porabljen 

GODBENO PEVSKO DRUŠTVO ALPINA POJASNJUJE 
V našem glasilu so delavci prebrali tudi o dotaciji 

Godbeno-pevskemu društvu Alpina za leto 1979. Ni pa 
razvidno kako bomo porabili denarna sredstva, ki smo jih 
prispevali delavci, zato smo dolini to tudi pojasniti. 

Godbeniki bi radi nabavili nove uniforme, saj so te že 
stare 11 let, tako da so že dotrajane in tudi premajhne, pa 
še premalo jih je. 

To nas bo stalo 180.000,00 din. Ob obletnici MOŠKEGA 
PEVSKEGA ZBORA, ki praznuje letos 15. leto dela, smo 
namenili izdati skromen zbornik o tem, kako se je odvi-
jala pevska dejavnost na žirovskem od leta 1900 do danes. 
Obletnica je tudi prilika za izdajo značk. Tako bo vsak 
član kolektiva dobil ZBORNIK in značko, hkrati pa bomo 
naše delo predstavili na jubilejnem koncertu, 2.junija. 

Ostala sredstva bomo porabili za nakup nekaj novih 
instrumentov, ki bodo štirje stali okrog 70.000.— din. 

Redne mesečne potrebe društva pa krijemo z rednimi 
mesečnimi prispevki članov kolektiva. v i k i ZAKELJ 

V • 

velja le končni finančni 
efekt. Seveda je vedno po-
trebno upoštevati tudi in-
terese delavcev, ljudi, žal 
pa pogosto naletimo na ve-
like težave, zlasti zaradi 
naše nestabilnosti. Pogo-
sto ne moremo primerjati 
niti letošnjih rezultatov z 
lanskoletnimi, ker smo jih 
ustvarili v povsem drugač-
nih pogojih ali pa jih opre-
deljujemo popolnoma dru-
gače.« 

Z očmi tavam po sobi, ki 
je natrpana s knjigami; po 
stenah umetniške slike, 
med njimi ni znanih žirov-
skih ustvarjalcev. 

»Da, res je, to je moj ko-
njiček — knjige in obiski v 
galerijah. Sem pristaš 
realne umetnosti. Slika mi 
nekaj pomeni le, če vem 
kaj predstavlja, žal pa pri 
sodobni umetnosti pogosto 
ni tako. 

Tako je naš rojak razpet 
med zahtevnim strokov-

Pravnik in finančnik v 
eni osebi, nenavadno mor-
da za nepoznavalca. 

»Morda samo na videz, 
v resnici je ravno nasprot-
no,« pripoveduje doktor 
Ciril Zakelj. 

Naš rojak, mlajši brat 
— dvojček znanega kirur-

ga, je bil rojen 1914. leta. 
f o končam osnovni šoli 

je odšel na gimnazijo v 
Ljubljano, na pravni fakul-
teti pa je diplomiral pred 
drugo svetovno vojno, ko je 
opravil rigoroze in postal 
doktor prava, Najprej se je 
lotil prakse na sodišču. 

Po vojni je delal najprej 
pri organizaciji preskrbe v 

nim delom kot vodja fi-
nančnega sektorja v Mer-
catorju, družino in svojim 
konjičkom. Tako prostega 
časa skorajda ni. 

Ne pozabiva pokramlja-
ti tudi o delu v naši stroki, 
tovarni. Iz vsake njegove 
besede veje izkušenost 
strokovnjaka praktika, ki 
se ne zanaša na slučajno-
sti, temveč trdo dela in zna 
kritično ocenjevati okolje 
in razmere. 

Tudi pri nas bi morali 
znati ustvarjalno in kritič-
no ocenjevati razmere in 
ustrezno ukrepati. 
Tekst: Nejko Podobnik 
Foto: Brigita Grošelj 

coni B v Ajdovščini. Pri 
pokrajinskem svetu je de-
lal kot tajnik posebne 
uprave za preskrbo. Delal 
je tudi na področju za-
družništva in oskrbe v Po-
stojni. To je trajalo tja do 
leta 1953, ko je postal vod-
ja financ pri Gostinstvu 
Ljubljana. 

»Od tedaj naprej vsesko-
zi delam v finančni stroki. 
Mislim, da je zelo združlji-
vo in koristno hkratno po-
znavanje pravnih predpi-
sov in finančnega poslova-
nja, kajti oboje je med se-
boj tesno povezano. Vedno 
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v Smederevski Palanki 
Če bi radi igrali nogomet Z vlakom bratstva in enotnosti 

V zadnjem obdobju je delo v 
klubu usmerjeno predvsem v 
organizacijo rekreacije za vse 
ljubitelje nogometa in pa 
vzgojo ter seznanjanje naj-
mlajših z osnovami nogometa. 
V tekmovalnem delu sodelu-
jemo z vrstama članov in pio-
nirjev v občinski rekreacijski 
ligi. Za mladinsko ekipo pa je 
sodelovanje v ligi v letošnjem 
letu odpadlo, ker ^zaradi pre-
malo zainteresiranih ekip tek-
movanje ni bilo organizirano. 

Glede na pogoje dela smo z 
rezultati zadovoljni. Članska 
vrsta je po jesenskem delu tek-
movanja v vrhu lestvice, pio-
nirji pa tudi dosegajo dobre 
rezultate. 

Dobro smo se vklopili tudi v 
selekcijski sistem tekmovanja. 
Sami sicer ne moremo prevzeti 
ene izmed selekcij, ker ne raz-
polagamo z ustreznimi prosto-
ri za redno treniranje in druge 
objekte ob igrišču, tudi igrišče 
mnogokrat ni ustrezno za igro, 
vendar predstavljajo igralci iz 
pionirske in mladinske vrste 
glavne nosilce igre v občinskih 
selekcijah. Mladinci v okviru 
selekcije, ki jo vodi NK Alples, 
tekmujejo v četrti selek-
ciji na republiški ravni, selek-
cija pionirjev pa v gorenjski 
ligi. 

Pogoji dela in igranja so v 
mnogih primerih zelo težki in 
celo nezdravi. Vreme je pri 
našem delu najbol j odločilno, 
temu se moramo prilagajati, s 
tem da računamo v bodoče, da 
bomo uredili potrebne objekte, 
ki bodo omogočili vadbo v zim-
skem času in preko vsega leta 

tudi ob daljšem deževnem ob-
dobju uredili prostore kot so 
umivalnice, slačilnice in drugi. 
To pa je naloga vseh nas kra-
janov, članov raznih klubov, 
da si uredimo vsaj najskrom-
nejše razmere za delo in 
zdravo rekreacijo. 

Z izgradnjo športne dvorane 
se je položaj tudi za nas no-
gometaše nekoliko izboljšal. 
Omogočena je vadba pozimi. 
Pionirska vrsta je preko zime 
redno trenirala enkrat teden-
sko, enkrat pa je bila telovad-
nica rezervirana za rekreativ-
no vadbo članov in mladincev. 
Delo je bilo usmerjeno pred-
vsem v ohran jan je telesne pri-
pravljenosti in tehnike z žogo. 
Sedaj, v spomladanskem de-
ževnem obdobju pa zelo po-
grešamo asfalt irano ploščo, ki 
bi omogočila redno t reniranje 
in igranje malega nogometa v 
deževnih dneh, ko je sedanje 
igrišče razmočeno in ne dovo-
l juje oz. je neustrezno za 
kakršnokoli delo. 

V prihodnje pa je pred nami 
sodelovanje z omenjenima 
vrstama v drugem — spomla-
danskem delu tekmovanja, v 
jeseni pa vključiti v tekmo-
vanje tudi vrsto mladincev. V 
poletnih mesecih bomo orga-
nizirali turnir v velikem no-
gometu za pionirje na kate-
rega bomo povabili vse ekipe 
pionirjev iz naše občine in pa 
turnir ja v malem nogometu 
med ekipami TOZD Alpine ter 
med delovnimi organizacijami 
iz Zirov. To pa je samo del na-
log, ki smo si jih zadali v letoš-
njem letu. Franci MLINAR 

Lepo vedenje poslovnih ljudi 
Šest osnovnih pravil 
Splošna pravila mora vsak že poznati — da bi tu na-

števali vsa, je nemogoče. Weilenmann navaja šest osnov-
nih pravil, ki tvorijo osnovo »sistema sposobnosti«. 

1. Biti naraven. To pomeni, da se ne smemo pretvar-
jati. Poskus, da bi bili videti več, kot smo v resnici, učin-
kuje smešno in prizadetega smatrajo za bahača. 

2. Biti samozavesten. Le-tega se lahko naučimo. Tu je 
nekaj receptov: treba je pomisliti naprej, v kakšen položaj 
bomo prišli pri poznanih dogajanjih in se pripraviti na to. 
Treba je misliti na to, da so tudi drugi samo ljudje. Včasih 
pomaga celo, če smo nekoliko drzni. 

3. Biti prilagodljiv. To se pravi, da se moramo prila-
gajati spremenjenim situacijam in ne smemo togo vztraja-
ti na predpostavljenih normah, da moramo svoje vedenje 
postaviti na večjo variacijsko višino, odvisno od tega, v 
kakšnih krogih, oziroma v kakšni deželi bivamo. 

4. Učinkovati pristno. Odvisno je od tega, kaj hoče-
mo. Na to je treba opreti svoje obnašanje, vendar pri tem 
ne smemo škodovati drugim. 

5. Misliti na soljudi. Obnašati se moramo vedno tako, 
da ne spravljamo s tem v težave druge ljudi, nasprotno, 
vedno moramo poskušati, da pomagamo, kjer le moremo. 
Dober pregovor na to: »Majhen jaz, velik ti«. 

6. Biti pameten. Cesto pomaga v situacijah, v kakšr-
nih nismo gotovi, kako naj zadržimo, zdrav človekov ra-
zum. Včasih na ta način instinktivno najdemo pravo reši-
tev. 

nadal jevanje 

Kmetijska zadruga Selevac 
je bila ustanovljena že leta 
1903 predvsem zaradi samoza-
ščite pred zelenaši. S pomočjo 
kreditnega odseka te kmetij-
ske zadruge so si zadružniki 
proti jamstvu izposojali denar 
za svoje potrebe. Zadruga šteje 
500 zadružnikov. Kmet je ima-
jo okoli 400 t raktor jev in ne-
kaj več avtomobilov, katere so 
kupili s pomočjo kreditov pre-
ko kmetijske zadruge. Kredite 
pa vračajo s kmetijskimi pri-
delki zadrugi. Za razvoj vasi 
odvajajo 20 % samoprispevka. 
Nam se zdi to veliko. Če pa po-
mislimo, da so s tem prispev-
kom zgradili šolo, zdravstveno 
postajo, napeljali telefonske 
priključke, elektriko, največ 
pa je vredno, da so s temi sred-
stvi spremenili v dežju tudi pol 
leta neprehodno zemeljsko ce-
sto v sodobno asfaltno, je to 
kar veliko. To niso majhna 
sredstva, toda če niso hoteli še 
naprej živeti v zaostalosti in 
čepeti v deževnih dneh doma, 
odrezani od sveta zaradi ne-
prehodnega blata, je bila ta 
odločitev življenjskega pome-
na. Prepričali so se, da se jim 
ta samoprispevek obrestuje. 
Zato so na to tudi ponosni. 

Zadruga ima 200 aktivno za-
poslenih. Letno spitajo pa 
15.000 svinj, perutnine čez 
100.000, z govedino oskrbujejo 
del Beograda. Približno toliko 
prirede tudi kooperanti zadru-
ge. Ti so zaposleni in plačujejo 
zmanjšano s topnjo prispevka 
za socialno zavarovanje. Od 
njivskih kul tur pridelujejo 
največ pšenice in koruze. Seje-
jo vse vodilne sorte pšenice 
kot nova banatka in druge. 

Vas šteje nekaj čez 5.500 
prebivalcev. Bilo jih je še pre-
cej več, a se jih je veliko odse-
lilo v industrijska mesta, naj-
več v Smederevsko Palanko. 
Zaradi odselitve presežka de-
lavcev premišljajo o zaposlitvi 
v samem kraju v sodelovanju z 
industrijskimi delovnimi orga-
nizacijami. S tem bi zadržali 

prebivalce v vasi in izognili že 
tako veliki prenatrpanosti v že 
dosedaj onesnaženih industrij-
skih središč. 

Selevac se lahko ponaša z 
dobrimi gospodarji in zadruž-
niki prav zaradi tega, ker je 
tista mladina, ki se je že 1941. 
leta vključila v narodno osvo-
bodilno gibanje, danes prevze-
la gospodarjenje in odločanje 
na vasi. Mimogrede, kar 150 
zadružnikov od skupno 400 jih 
je članov zveze komunistov, 
večinoma so to kmetje. 

Po ogledu kmetijsko proiz-
vodne zadruge v Selevcu so 
nas popeljali še na ogled kme-
tijske zadruge Azanja. Azanja 
z vasmi Azanjica in Vlaškim 
dolom ima okrog 7.000 prebi-
valcev. (V okolici Vlaškega do-
la so arheološka najdbišča iz 
rimsko-bizantinskega obdobja, 
tudi samo ime pove, da so tu 
živeli Vlahi, ki so se kasneje 
asimilirali s slovanskim živ-
ljem.) 

Kmetijska zadruga je bila 
ustanovljena samo leto kasne-
je kot v Selevcu. Tudi tuka j so 
so pomagali s samoprispevkom 
pri izgradnji asfaltne ceste, šo-
le, zdravstvene postaje in dru-
gega. Ponašajo se tudi z lepo 
urejeno prostorno gostilno. 
Popeljali so nas na ogled veli-
ke sadne plantaže, ki meri 
120 ha sadovnjakov. Tu lahko 
vidite zlati in rdeči delišes, jo-
natan in neko novo ameriško 
sorto jabolk od 7,50 do 10 din 
za kilogram. Na plantaži je za-
poslenih 38 delavcev poleg 50 
sezoncev. V času obiranja pa 
jim morajo priskočiti na po-
moč še drugi. Nekaj dreves teh 
zelo lepih jabolk so pustili tudi 
za nas, druge pa so že obrali. 
Lahko rečem, da smo se jih po-
leg obilne popotnice tudi po-
šteno najedli. Morda še zani-
mivosti; dohodek na delavca 
na plantaži je znašal to leto 
okrog 4.000 din na mesec. Se-
veda razen obrezovanja vsa 
dela opravijo s stroji. To leto 
so opravili kar 16 škropljenj. 

Ivan REVEN 

Na sadni plantaži v Azanji 
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DRŽAVNA ZALOŽBA SLOVENIJE JE IZDALA 

Jože Petek, Stane Skrabar - Braškar: S ŠTIRINAJ-
STO DIVIZIJO (četrta izpopolnjena izdaja) 

Fotomonografija, izdana ob 35-letnici pohoda XIV. 
divizije na Štajersko. 

Dragocen dokument o vzponu in znamenitih bojih 
XIV. divizije, ki jo je vojni fotoreporter Jože Petek leto dni 
spremljal na njeni zmagoviti 500 km dolgi bojni poti. 

In VRTNO ENCIKLOPEDIJO 

Državna založba Slovenije je izdala slovensko pri-
redbo znamenite Laroussove VRTNE ENCIKLOPEDI-
JE, ki je delo skupine znanih francoskih strokovnjakov. 
To obsežno enciklopedično delo, ki ga prevajajo po vsem 
svetu, je prirejeno za domače razmere in prinaša vse o go-
jenju, varstvu in razmnoževanju rastlin. V posameznih 
poglavjih obravnavajo avtorji zelenjadne vrtove, sadov-
njake, okrasne vrtove in nasade, cvetlične gredice, vzpe-
njavke, senčne rastline, cvetje za okras oken, balkonov in 
teras, naskalne rastline, vodne in močvirske rastline, sre-
dozemski vrt, steklene rastlinjake, rastline v hiši itd. 

VRTNA ENCIKLOPEDIJA je namenjena vsem, ki 
jih zanima vrt in cvetje in ki bi radi izpolnili in poglobili 
svoje znanje. 

VRTNA ENCIKLOPEDIJA učinkovito dopolnjuje 
tovrstno strokovno literaturo pri nas. 
450 strani velikega formata 
od tega 80 strani v barvah 
Pl. 600. — din 

Knjige lahko kupite v vseh knjigarnah, na obroke pa 
jih lahko naročite pri Državni Založbi Slovenije, Mestni 
trg 26, Ljubljana. 

Ustanovni 
občni zbor ZŠAM 

Ze nekaj časa so Šoferji in 
avtomehaniki v Zireh in bliž-
nji okolici čutili praznino in 
nepovezanost v svojem delu. 
Nekateri od njih so bili sicer 
včlanjeni v Združenje Šoferjev 
in avtomehanikov-

Osnovan je bil iniciativni 
odbor, ki je pričel z delom in s 
temeljitimi pripravami za 
ustanovitev združenja Šoferjev 
in avtomehanikov v Zireh. To 
združenje bi v svoji organiza-
ciji združevalo šoferje in avto-
mehanike Zirov in bližnje oko-
lice. 

Najprej so pričeli s prido-
bivanjem članov, istočasno pa 
že pripravljali predlog pravil 
društva in program dela za 
enoletno obdobje. To pa je že 
bila tista osnova, ki je omo-
gočala izvedbo ustanovnega 
občnega zbora. 

Ustanovni občni zbor ZŠAM 
Ziri je bil 4. marca letos. Naj-
prej je v imenu iniciativnega 
odbora spregovoril Alojz Firšt, 
posebej pa je pozdravil goste 
ustanovnega občnega zbora 
ZŠAM Ziri, ing. Rada Lipi-
čarja, predsednika ZZŠAM 
SRS, Šmitka, zastopnika za 
področni svet ZŠAM za Go-
renjsko, urednika Prometnega 
vestnika Marjana Vrtačnika, 
predsednika ZŠAM Logatec, 
Marušiča, pozdravil pa je tudi 
predstavnike družbenopolitič-
nih organizacij Ziri. 

V nadaljevanju je predsed-
nik iniciativnega odbora Alojz 
Firšt ugotovil, da je v zdru-
ženje pristopilo že 84 članov. 

Na občnem zboru so navzoči 
sprejeli Pravila združenja, raz-
pravljali o programu dela za 
enoletno obdobje, ter do-
polnjenega Se z nekaj nalo-
gami soglasno sprejeli. Pohva-
le vreden pa je tudi enoglasno 
sprejet sklep vseh navzočih, s 
katerim članstvo združenja v 
celoti pristopa v solidarnostni 
sklad ZZŠAM SRS. 

Udeležence občnega zbora 
so pozdravili tudi navzoči go-
stje. Prvi je navzoče pozdravil 
predsednik ZZŠAM SRS tova-
riš ing. Rado Lipičar, ki je med 
drugim rekel, da je zelo vesel 
tako številne udeležbe na zbo-
ru, zanimanje za organizacijo 
in vprašanja navzočih pa so 
porok za uspešno delo zdru-
ženja. Tovariš Lipičar je odgo-
varjal tudi na zastavljena 
vprašanja, med drugim je bilo 
obravnavano tudi vprašanje 
priznanja benificiranega staža 
šoferjev. 

Občni zbor je pozdravil tudi 
predstavnika področnega sve-
ta ZŠAM za Gorenjsko, ki je 
navzočim nakazal možnosti 
sodelovanja in pravne zaščite 
preko združenja. V pozdravni 
besedi je Marjan Vrtačnik, 
urednik Prometnega vestnika 
povabil k aktivni udeležbi v 
reviji s prispevki iz življenja in 
dela združenja. Predsednik 
ZŠAM iz Logatca je združenju 
ponudil in obljubil pomoč za 
čim uspešnejšo delo. Željam za 
uspešno delo združenja so se v 
svojih pozdravnih besedah pri-
družili še Franc Jereb, pred-

sednik združevanja vojaških 
rezervnih starešin Ziri, Viktor 
Galičič, predsednik Zveze bor-
cev Ziri in Franc Mlakar, pred-

sednik Avto-moto društva 
Ziri, ki je obenem zaželel tudi 
tesno društveno sodelovanje. 
Program občnega zbora se je 
iztekal in izvoljeni so bili or-
gani združenja: izvršni odbor, 
nadzorni odbor in disciplinska 
komisija. Občni zbor je bil de-
laven in plodovit, za kar gre 
zahvala vsem navzočim, pa 
tudi delovnemu predsedniku 
tovarišu Alojzu Kopaču. 

Na podlagi Pravil združenja 
in sprejetega programa dela bo 
imel izvršni in nadzorni odbor 
v naslednjem enoletnem ob-
dobju že veliko dela. Vendar 
ob pripravljenosti vseh članov 
združenja, ki so jo pokazali na 
občnem zboru, uspeh prav go-
tovo ne bo izostal. 

A. Filipič 

Z občnega zbora ZŠAM 

ZŠAM Ziri je zadolženo, da 
15. julija letos organizira sre-
čanje vseh ZŠAM Slovenije. 
Zato prosimo vsa društva in 
vse organizacije, da za ta dan 
ne pripravljajo svojih priredi-
tev. 
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XXVII. tradicionalno prven-
stvo usnjar jev, čevljarjev in 
gumarjev v veleslalomu je bilo 
10.3.1979 na Veliki planini, 
udeležilo pa se ga je 19 sindi-
kalnih organizacij, skupno 259 
tekmovalcev, od tega 62 žensk. 

Ugotavljamo, da je priredi-
tev z organizacijskega in 
športnega vidika popolnoma 
uspela. Kakor je bilo rečeno 
na zaključni slovesnosti, se 
prihodnje leto verjetno ponov-
no srečamo na Zelenici, leta 
1981 pa na Kopah. 

REZULTATI: 
Ženske — A grupa 

1. Ruparčič Branka, Peko 
Tržič 

6. Loštrek Simona, Poliks 
Ziri 

13. Mlinar Vida, Alpina Ziri 

Ženske — B grupa 
1. Zaje Ema, Sava Kran j 
9. Kavčič Helena, Alpina Ziri 

VELESLALOM: 

Ženske — D 

1. Šegula Katar ina, Tehnik 

Ženske — C 
1. Trampuš Nežka, Predilnica 
2. Podobnik Anica, Alpina 
Ženske — B 

1. Šmid Mira, Občina 
3. Kavčič Helena, Alpina 

11. Car Anica, Alpina 

Ženske — A 
1. Stanonik Jan ja , Gradiš 
3. Kavčič Anuška, Alpina 
9. Mlinar Vida, Alpina 

Moški - E 
Jenšerle Matevž, Alples 

Moški - D 
1. Jazbec Drago, Šešir 
9. Podobnik Alojz, Alpina 

10. Erznožnik Metod, Alpina 

Alpina četrta 
na zimski 
šuštariadi 

Ženske — C grupa 
1. Jerman Marjanca, Sava 

14. Podobnik Anica, Alpina 

Moški — A grupa 
1. Klemene Milan, Peko 
2. Podobnik Marko, Alpina 
9. Kos Silvo, Alpina 

15! Erznožnik Srečko, Alpina 

Moški — B grupa 
1. Primožič Anton, Peko 
2. Komac Franc, Trio 
5. Pečelin Franci, Alpina 
6. Kosmač Rajko, Alpina 

11. Eniko Tone, Alpina 

Moški - C grupa 
1. Suštaršič Viktor, Sava 
5. Car Stane, Alpina 

15. Burnik Alojz, Alpina 
20. Trček Silvo, Alpina 

Moški — D grupa 
1. Štritih Franc, Peko 

14. Podobnik Alojz, Alpina 

Ekipni rezultati: 
1. Peko 65 točk 
2. Sava 49 točk 
3. Vrhnika 38 točk 
4. Alpina 34 točk 

Moški - C 
1. Šmid Janče, Alples 
5. Podobnik Rado, Alpina 
9. Trček Silvo, Alpina 

Moški - B 
1. Eržen Tine, Predilnica 
8. Pečelin Franci, Alpina 

Moški - A 
1. Erznožnik Ciril, Alpina 
6. Podobnik Marko, Alpina 

TEKI: 

Ženske — B 
1. Šegula Katar ina, Tehnik 

Ženske — A 
1. Dolenc Irena, KZ Loka 

Moški - C 
1. Oblak Ciril, Gradiš 
5. Kavčič Bernard, Alpina 
8. Ferlan Slavko, Alpina 

Moški - B 
1. Oblak Alojz, LTH 

18. Bogataj Jože, Alpina 

Moški - A 
1. Jelene Maks, Iskra 

Železniki 
9. Stanonik Stane, Alpina 

25. februarja je bilo v Dovr-
ski dolini Sindikalno prven-
stvo Žiro v v veleslalomu: 

Rezultat i so bili naslednji: 

Ženske nad 30 let: 

1. S tana Podobnik Alpina 
2. Anica Car Alpina 
3. Majda Bogataj Kladivar 

TOČKOVANJE ZA E K I P N O 
UVRSTITEV 

1. Za ekipo prispeva točke 
najbolje uvrščeni iz vsake ka-
tegorije. Ce ekipa v eni od 
kategorij nima tekmovalca, tu 
ne dobi nobenih točk. 

2. Način točkovanja. 
Prvouvrščeni v vsaki kate-

goriji dobi 100 točk, zadnji po 
1. 

Ekipna uvrst i tev: 
Veles la lom: 
1. Alpina 
2. Iskra Železniki 
3. Alples Železniki 

Teki: 1. Alples Železniki 
2. LTH 
3. Tehnik Škofja Loka 

V 

točk 
543 

točk 
365,25 

točk 
III. POLIKS 180,325 
Marko Bogataj 
Mar jan Oblak 

točk 
IV. OSNOVNA ŠOLA 136,75 
Valentin Kokalj 
Dari j Erznožnik 

točk 
V. ETIKETA 129,693 
Izidor Celik 
Alojz Pečelin 
Branko Albreht 

VI. ZDRAVSTVENI DOM 
Bernarda Lukančič 
Darko Hudalin 
Mati ja Jereb 

točk 
VII. MIZAR. PODJ. 94,142 
Bojan Tavčar 
Franc Reven 
Ernest Kokalj 

I točk 
VIII. PRIVATNIKI 64,639 
Milan Frelih 

Rezultati občinskega 
sindikalnega prvenstva 

Ženske do 30 let: 
1. Helena Kavčič Alpina 
2. Anuška Kavčič Alpina 
3. Bernarda Lukančič Zdr-dom 

Veterani: 
1. Janez Zupančič Kladivar 
2. Dari j Erznožnik Osnovna šola 
3. Alojz Podobnik Alpina 

Člani od 3 5 - 4 5 let-
1. Rado Podobnik Alpina 
2. S tane Car ALpina 
3. Vinko Albreht Kladivar 

Člani od 2 5 - 3 5 let: 
1. Franci Pečelin Alpina 
2. Marjan Oblak Poliks 
3. Ra jko Kosmač Alpina 

Člani do 25 let: 
1. Milan Kopač Kladivar 
2. Silvo Kos Alpina 
3. Marko Bogatej Poliks 

I. ALPINA 
Stana Podobnik 
Helena Kavčič 
Alojz Podobnik 
Franci Pečelin 
Rado Pečelin 
Rado Podobnik 
Silvo Kos 

II. KLADIVAR 
Majda Bogataj 
Milan Kopač 
Vinko Podobnik 
Vinko Albreht 
Janez Zupančič 

Rezultati veleslaloma 
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varjanja, prestavitve rokov, 
usklajevanja. 

V februarju se delovni pogo-
ji delno izboljšajo, jeklena 
konstrukcija napreduje, pri-
čnejo z montažo strehe. Jutra 
so hladna, dež. Delavci Polik-
sa, ki sodelujejo pri montaži 
strehe, težko in počasi napre-
dujejo. Ura je večkrat 12, ko 
vreme omogoča varno delo. 
Nekaj dni je v redu, spet 
zmanjka materiala ali kakega 
kosa, spet čakanje. Dovoz 
tampona mudi. Tehnik priga-
nja. Ponovno dogovori s pre-
vozniki in Remontom, ogledi 
zaledenele ceste, ki je vzrok 
zastoja in spet se zatika. 

Prišla sta marec in april in 
premaknilo se je. Cesta je se-
daj primerna za dovoz tampo-
na. Temelji požirajo tisoče 
kub. m zasipa. Jekleni stebri so 
postavljeni, povezani s strešni-
mi nosilci, podest za prvo nad-
stropje zvarjen, le s streho za-
mujajo. Meteorne, fekalne in 
tehnološke vode so že speljane 
vsaka po svojem vodu, betoni-
ranje temeljnih pregradnih 
sten je končano, betoniranje 
podložnega betona za tlak in 
zidanje pregradnih sten bo v 
nekaj dneh končano in pričela 
se bo montaža siporex fasad-
nih plošč. 

Na koncu lahko ugotovimo, 
da vremenske razmere v zim-
skem času kljub prizadevanju 
vseh zmanjšujejo zanesljivost 
pri izvedbi planov v gradbeni-
štvu. Ni jim lahko, kot tudi 
nam ne, ki v pretesnih delov-
nih prostorih planiramo pove-
čanje proizvodnosti, vendar 
vztrajamo, da na žirovski 
praznik 23. oktober 1979 prvič 
v zgodovini Etikete vsi delavci 
pod isto streho nadaljujemo 
uspešno delo. „ . r Mur Anton 

Kruh naš vsakdanji 
Kruh se je zopet podražil. 

Veliko kruha zavržemo, če-
prav je treba vanj vložiti 
precej dela. Kruh je naša 
vsakdanja hrana, pa ven-
dar ga toliko zmečemo v 
smeti. Vsa ta razmišljanja 
so tudi mene pripeljala do 
tega, da povem svoje mne-
nje in želje. 

Res je, da kruh pečemo, 
potem pa ga mečemo v 
smeti! 

Zakaj? 
Večina družin dandanes 

ne je skupaj doma. Načr-
tovanje nakupa kruha je 
zato težko, ker nikoli ne 
vemo, koliko ga bomo po-
rabili. Žirovski kruh je 
znan daleč naokoli kot zelo 
dober. Zal pa ta naš kruh 
ni niti malo obstojen. Dober 
je prvi dan, tretji dan pa ga 
ne moreš več »glodati«, ker 
je presuh, zato konča v 
smeteh ali ga vržemo živini. 

V Škofji Loki sem nekaj-
krat kupila oljnat kruh v 
polkilogramskih štručkah, 

katerega smo pojedli do 
konca, ker je obstal teden 
dni in ni bil suh, pa tudi 
pokvaril se ni. Žirovski 
kruh pa se v poletnih me-
secih takoj pokvari. To 
mene kot gospodinjo že vse-
skozi moti. 

Zakaj ne bi tudi pri nas 
pekli kruh, ki bi imel daljšo 
obstojnost. Peki bi ga tako 
spekli manj in bolj kvali-
tetnega, zato bi ga tudi 
manj romalo v smeti, 

O tem so druge pekarne 
že davno razmislile in tudi 
pečejo bolj obstojen kruh, 
pri nas pa smo glede no-
vosti tako togi in počasni, 
da nas marsikdaj čas krep-
ko prehiti. 

S tem člankom želim 
spodbuditi peke k razmi-
šljanju. Upam, da se bo 
mojemu mnenju pridružilo 
še veliko gospodinj. Mogo-
če bomo pa le dosegle, da se 
bo pričel tudi v Zireh peči 
bolj obstojen kruh. 

Anka KAVClC 

Kako napreduje gradnja 

Potrpimo, saj bo kmalu bolje 

Kaj kmalu smo začeli z iz-
kopom temeljev, nasipati 
tampon, ugotavljati trdnost 
tal, betonirati temelje. To je 
trajalo do začetka decembra, 
ko je kazalec na terminskem 
planu kazal, da mora Trimo 
Trebnje začeti z montažo jek-
lene konstrukcije. Začele so se 
prve težave. Manjkali so stebri, 
nosilci, vijaki, temperatura se 
je spustila pod 10 stopinj Cel-
zija, spolzka cesta, dovoljenja 
za prevoz težkih tovorov ni bi-
lo nikjer, itd. Za novo leto je 
stalo le nekaj stebrov, kot do-
kaz, da se okolica Etikete spre-
minja. 

Januar ja ni bilo nič boljše, 
čeprav se je čas za dokončanje 
Trimo konstrukcije že iztekal. 
Tehnik, do tedaj soliden z roki, 
je pritiskal na izvajalca želez-
ne konstrukcije, da sam ne bi 
mudil. Sledijo sestanki, dogo-

Dokumentacija za gradnjo 
industrijske hale DO Etikete 
Ziri še ni bila zbrana, ko smo 
^e septembra 1978 na pobudo 
izvajalca gradbenih del Tehni-
ka iz Škofje Loke in nadzorne-
ga organa Lokainvesta dogo-
vorili za takojšen pričetek os-
novnih gradbenih del. Iz izku-

šenj, ki so jih imeli v preteklih 
letih v Zireh, so pričeli z odkri-
vanjem humusa, drenažo in 
nasipanjem tampona. Lepo je-
sensko vreme je to omogočilo, 
kar je hkrati tudi jamstvo, da 
pri nadaljevanju gradnje ne 
bomo imeli težav zaradi moč-
virnatega zemljišča. 

Etiketa postaja gigant 
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27. april 1941 
- 2 7 . april 1979 

27. aprila letos poteče 38 let, 
odkar je bila v okupirani 
Ljubljani na pobudo KPJ 
ustanovljena OF slovenskega 
naroda. Ta datum je pomem-
ben mejnik v novejši zgodovini 
slovenskega naroda, ko se je 
sestal njegov najnaprednejši 
in najrevolucionarnejši del ter 
ustanovil OF. 

Kakšno zgodovinsko vlogo 
je odigrala OF slovenskega 
naroda med vojno in po njej, 
se vsi starejši prav dobro 
spominjamo. Iz njenih pro-
gramskih zasnov, v znanih 
devetih temeljnih točkah je 
zrasla in se razvila svobodna 
samoupravna slovenska drža-
va v zvezni skupnosti z osta-
limi jugoslovanskimi narodi in 
narodnostmi. 

Prvič v zgodovini slovenske-
ga naroda smo v velikem na-
rodnoosvobodilnem boju, ka-
terega organizator je bila OF, 
osvobodili svojo domovino z 
njenim celotnim jezikovnim 
ozemljem. 

Zaradi politično strateških 
interesov obeh velesil pa smo 
Slovenci ostali razdeljeni. Ju-
goslavija je težkega srca spre-
jela to dejstvo, priznala meje 
in podpisala mirovne pgoodbe 
podpisala mirovne pogodbe s 
svojima sosedoma. 

Z mednarodno-pravnimi 
akti je ob podpisu mirovnih 
pogodb zaščitila slovenski in 
hrvatski živelj, ki je ostal zu-
naj naših meja. 

Naši sosedi Italija in Av-
strija zelo počasi uresničujeta 
svoje obveznsti do Slovencev 
in Gradiščanskih Hrvatov, 
Avstrije kaže Se manj priprav-
ljenosti, da bi izpolnila spre-
jete obveze iz 7. člena med-
državne pogodbe. 

Pogosto čutimo, kako velike 
sile skušajo svojo nadvlado, s 
svojimi političnimi in vojaški-
mi zvezami pritiskati na naš 
samoupravni socialistični si-
stem, kajti še vedno smo trn v 
peti vsem, ki želijo ohraniti 
svoje kapitalistične in veliko-
državne centralistične pozi-
cije. 

Nenehne bolgarske ozeme-
ljske zahteve v Makedoniji 
ustvarjajo nepotrebno med-
državno napetost ter ogržajo 
mir na Balkanu. 

Prav je, da se ob našem veli-
kem prazniku, 27. aprilu, Dne-

vu ustanovitve OF slovenske 
ga naroda spomnimo, kakšno 
trnovo pot smo prehodili do 
danes, da sedaj lahko svo-
bodni in v miru delamo, se 
razvijamo ter s svojim delom 
ustvarjamo sebi človeka do-
stojno življenje. 

Potrebno je, da se zavemo 
vseh teh pridobitev, spozna-
mo, da nam je dobro in se ne 
pustimo zavajati ne tujim, ne 
domačim nasprotnikom, ki bi 
radi z raznimi podtikanji ob 
naših notranjih razvojnih te-
žavah slabili vpliv in ugled, ki 
ga ima naš samoupravni so-
cialistični družbeni sistem 
doma, kakor v svetu. Z natol-
cevanjem bi le-ti radi ustvarili 
nezaupanje med delovnimi 
ljudmi v Jugoslaviji in raz-
rahljali našo enotnost, katera 
je steber notranje in zunanje 
moči naše socialistične fede-
rativne republike Jugoslavije. 

Ob slehernih notranjih te-
žavah trezno in z občutkom 
premislimo, ali so težave last-
ne razvojne narave ali pa so 
nam podtaknjene, da bi si ob 
njih lomili kopja ter rušili na-
šo enotnost in delovno ustvar-
jalnost, kar bi nam jemalo 
ekonomsko moč in hromilo 
napredek. 

Te in druge nakaze zu-
nanjih in notranjih nasprot-
nikov Jugoslavije so tako 
prozorne, da se jim ob naši 
trezni presoji vedno lahko 
izognemo; tako so sovražna 
puščica zadela v prazno, kot 
že tolikokrat. 

Osveščeni o nastalih no-
tranjih in zunanjih protislo-
vjih bomo uspešno prema-
govali vse težave in spopade, 
presegali ter razreševali še 
tako zapletene notranje in 
zunanje političnoekonomske 
probleme. 

Zato nam je idejna in or-
ganizacijska moč OF iz vojnih 
in povojnih dni neizčrpen re-
zervoar, iz katerega smo 
znova in znova črpali navdih 
za vedno nove, sveže rešitve, v 
najbolj usodnih in zapletenih 
časih naše narodne zgodo-
vine. Pridobljene izkušnje iz 
političnih, vojaških in gospo-
darskih bojev v našem zma-
govitem pohodu v sedanjost, 
so nam tudi kažipot v prihod-
nost. 

Peter Nagli« 

Na s k u p n e m zboru občanov Se vedno p r e m a j h n a udeležba 

Plan za leto 1979 sprejet 
Š e s t e g a apr i la s o s e v 

ve l ik i d v o r a n i S v o b o d e v 
Žireh zbral i o b č a n i , d a bi 
d o k o n č n o spreje l i pred-
l o g r a z v o j n e g a p r o g r a m a 
K r a j e v n e s k u p n o s t i Žiri 
za l e to 1979, p r e d l o g za 
p o i m e n o v a n j e ul ic in na-
č e l n o spreje l i p r e d l o g fi-
n a n č n e g a n a č r t a Krajev -
ne s k u p n o s t i Žiri za l e to 
1979, k i ga b o s i cer spre -
je la S k u p š č i n a k r a j e v n e 
s k u p n o s t i . 

P o p e t n a j s t dn i traja-
joči j a v n i razprav i , m e d 
k a t e r o s o kra jan i n a 
zbor ih o b č a n o v ali k a k o 
d r u g a č e pred laga l i raz-
l i čne s p r e m e m b e , j e ta 
d a n b i lo s i c e r m a n j pri-
p o m b na p r o g r a m e de la 
o z i r o m a finančni načr t , 
v e č pa na p r e d l o g k o m i -
s i je za p o i m e n o v a n j e 
ulic . 

R a z u m l j i v o je, da v s e h 
p r e d l o g o v o b č a n o v ni 
b i lo m o g o č e u p o š t e v a t i , 
k a r se je p o k a z a l o tudi 
na s k u p n e m zboru. V e n -
d a r s o bi le v s e u temel je -
n e p r i p o m b e u p o š t e v a n e 
al i pa s o o b č a n i z g l a s o -
v a n j e m odloč i l i o najpri -
m e r n e j š i reš i tv i . 

In š e n e k a j ve l ja o m e -
nit i; r a z m e r o m a s l a b o 
ude l ežbo; k l jub t emu, da 
s o ljudje že v e č t e d n o v 
pred t e m prejel i p o s e b n o 
p r i l o g o č a s o p i s a D e l o — 
ž iv l jenje , kjer s o bil i 
p r e d s t a v l j e n i v s i n a č r t i 
in h k r a t i o p o z o r j e n o , 
kda j b o s k u p n i z b o r ob-
č a n o v . Z n a š o o d s o t n o s t -
jo pa o d l o č a n j e na z b o r u 
p r a v g o t o v o ni t a k o 
k a k o v o s t n o , č e p r a v p r a v 
t a k o ve l ja . M e n i m o , da 
b o t reba v b o d o č e t a k e 
zbore j e m a t i resneje , ne 
pa da r a z p r a v l j a m o že p o 
r a z p r a v i in s k l e p a n j u — 
v g o s t i l n a h in p o d o b n i h 
kraj ih . N a ta p r o b l e m je 
m e d d r u g i m i opozor i l tu-

di p r e d s e d n i k k r a j e v n e 
k o n f e r e n c e SZDL P e t e r 
Nag l i č . 

Tore j načr t i za d e l o v 
letu 1979 s o sprejet i , 
p r a v t a k o v e m o tudi kol i -
k o b o to s t a l o . S e d a j je n a 
nas , da s m o pri n a š e m 
p r i z a d e v a n j u č i m b o l j do-
s l edni in da h k r a t i zah te -
v a m o d o s l e d n o s t tudi od 
v s e h n o s i l c e v akcij . 

V e m o tudi, k a k o s e 
b o d o i m e n o v a l e b o d o č e 
u l ice v Žireh. T o d a pro-
c e s p o i m e n o v a n j a s t e m 
š e ni k o n č a n . O r g a n i 
K r a j e v n e s k u p n o s t i b o d o 
s eda j n a š p r e d l o g o d s t o -
pili o b č i n s k i m o r g a n o m 
v n a d a l j n j e r a v n a n j e . Ra-
č u n a m o , da s e b o p r o c e s 
p o i m e n o v a n j a in c e l o t n e -
ga p r e n o s a v s e h z a d e v 
z a v l e k e l k a r n e k a j let . 
V s e to bo s e v e d a z v e z a n o 
tudi s finančnimi sred-
s tv i , t o d a v s e n a s to laž i 
mise l , da b o m o Žiri ure-
dili , k o t s e s p o d o b i b o d o -
č e m u c v e t o č e m u m e s t u , 
ne pa da ž i v i m o v n a s e -
lju, k jer ni n o b e n e g a pra-
v e g a reda . P. 

»DELO - ŽIVLJENJE« 
je glasi lo ALPINE, to-
v a r n e Obu tve Žiri, S t a r a 
vas 23, n.sol.o., ki ima v 
svoji ses tavi TOZD Obu-
tev Ziri, TOZD Obutev 
Goren ja vas, TOZD Pla-
s t ika Ziri, TOZD Proda -
ja Ziri in Delovno skup-
nost skupn ih služb. Ure-
ja ga u redn išk i odbor : 
S t ane Čar , Anton Eniko , 
S rečko Erznožnik , 

Mari ja Ka-
stelec, T o n č k a Oblak , 
Mar ta Pivk, Anuška 
Kavčič — tehn ičn i ured-
nik, Nejko Podobnik — 
o d g o v o r n i u r e d n i k . Iz-
h a j a mesečno, n a k l a d a 
1800 izvodov. Fotograf i -
je : Brigi ta Grošel j . T isk : 
Goren j sk i t isk, K r a n j 


